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W numerze : 
Z BOCZNEGO KRZESŁA 
CZY MIĘDZYRZECZ JEST WIELKOPOLSKI ? 
HISTORIA SZKOLNICTWA ZAWODOWEGO 
REFORMA SAMORZĄDU TERYTORIALNEGO 
ROBOTA DLA HYCLA 
PORADY EKSPERTA PODATKOWEGO 
PRZED POBOREM DO WOJSKA 
BASEN W "PIĄTCE" 
KRONIKA POLICYJNA 
S PORT 

KLUB SZARADZISTÓW A nwże w M~dzyrzeczu? 
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UWAGA AIDS 
Telefony Zaufania 

Warszawa. Al. Jerozolimskie 23 
628-03-36 - Stowarzyszenie ,Pius -

Solidarni wobec AIDS" 

M iędzyrzecz , TSSE 
27 87 - os. Centrum 16 

czynny 730 - 1 5°~ 

Warszawa, ul. Koszykowa 82 a 
29-79-77 - Instytut Wenerolog ii 

czynny też w święta 
od 16°0 -21 °0 

Wykonanie testów na obecność 
przeciwciał anty HIV 

- Gorzów ul. Towarowa 6A 

50 ·lecie zawarciazwiqz~unakeńs~iego 
Fornalile Stanisław i Marianna 
Korsak Zbi9niew i Wanda 
RakoclJ WalentlJ i Stanisława 

z o~azji wspaniafego ju6i!euszu aużo zcfrowia, spo/(oju i raaosci 
na cfafsze wspo[ne fa ta życz!} 

~cfa~ja 

- Najpopularniejsze imiona nadawane chłopcom w 1995 roku: 
Łukasz, Damian, Maciej, Patryk, Dawid, Bartłomiej 

- Imiona mniej popularne: Alan, Oskar, Armin 
- Najpopularniejsze imiona nadawane dziewczynkom w 1995 rbku: 

Karolina, D aria, Patrycja, Katarzyna, Klaudia, N atalia 
- Imiona mniej popularne: Dajana, Kaja, Tais, Eryka, Pamela 

t Liczba osób w gminie Międzyrzecz w wieku po
wyżej 18 lat według posiadanego stanu cywilnego: 
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ZE CKI Nr3 

W dniu 5 lipca 1996 roku l 7 Brygada Zmechanizowana 
w Międzyrzeczu przyjmie dziedzictwo tradycji l 7 Wielko
polskiej Dywizji Piechoty Armii Poznań. 

Dla przywrócenia pełnej tysiącletniej tradycji oręża woj
ska polskiego i zachowania pamięci czynów zbrojnych na
szych przodków oraz walk niepodległościowych postano
wiono nadać nowej jednostce wojskowej sztandar. 

Zwracam się w imieniu Społecznego Komitetu Fundacji 
Sztandaru dla JW 5700 W Międzyrzeczu z prośbą do Pani 
Pana o udział w tej fundacji. 

Uprzejmie proszę o zainteresowanie się ta sprawą, jej 
rozpropagowaniem i stosowan e wsparcie finansowe. 

Środki na ten cel gromadzone sa w 
PBK O/MIĘDlYRZECZ KONTO NR 362036-592-225 

Hasło: "SZTAJ'lDAR DIA JW 5700". 
Za życzliwe potraktowanie prośby serdecznie dziękuję. 

Z poważaniem 
Przewodniczący 

Społecznego Komitetu 
Władysław Kubiak 

lJKOŃCZYU 18LAI 
Połom ka Rafał 
K ozłowski Tomasz 
Wesołowska Katarzyna 
Węglowsk i Krzysztof 
An i oł Aneta 
Filipek Tomasz 
Kurdyk Małgorzata 
Siecz Emilian 
Myślicki Adrian 
Gorgolik Tomasz 
Lorenc Mariusz 
Jankowski Marcin 

Milewski Marcin 
Kuszczyk Daniel 
Kieszkowski Adam 
Wach owski Jakub 
BrysikTomasz 

Dłużewska Sylwia 
Witkowska Wioleta 
Witwicki Prze1mys:łal 
Piskorski Piotr 
Chomicz Piotr 
Kaczmarek Marcin 
Kaczmarczyk Re 
Pawlik Krzysztof 
Okraska Izabela 
Turczyn Magd 
Wojtczak Robert 
Rak Paweł 

mal2eństwa 

ZGONY 
2. Andrukowicz Zofia r. 1913 zam. M-cz 
3. Grząślewicz Anna r. 1957 zam. M-cz 
4. Salij Franciszka r. 1912 zam. M-cz 
5. Krajcer Stanisława r. 1915 zam. Bukowiec 
6. Pokojski Celestyn r. 1933 zam, M-cz 
7. Janiszewska Anna r. 1914 za m M-cz 
8. Filipek Józefa r. 1922 zam. M-cz 
9. Skrycki Mirosław r. 1956 zam. M-cz 

1 O. Sima Maria r. 1911 zam. M-cz 
Skład tekstu: Studio Komputerowe "SCAN", Międzyrzecz , ul. 30 Stycznia 47; od 8°0-16°0 

Wykonanie: Studio CD, Lubniewice , os. Suszyce 12/10/3, Łamanie: l reneusz Fali ński , 
Druk: MaxPrint, Gorzów Wlkp. , ul. Kostrzyńska 1. 

11 . Tylkowska Henryka r. 1926 zam. M-cz 
12. Wiśniewska Anna r. 1924 zam. Bukowiec 
13. Goc Teresa r. 1956 zam. M-cz 
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z bocznego krzesła donoszę .... " 
w 

jest 8 gmin - zanotowano 225 akcji gaśn iczych , 151 likwi
dacji skutków miejscowych zagrożeń (czyli wypadki dro
gowe), na terenie tylko naszej gminy 78 pożarów , 34 wy
padki i 19 innych interwencji- w tym fałszywych alarmów. 
Wyposażen ie to 2 samochody gaśnicze uniwersalne 
grabina o wys. 30m na samochodzie, lekki samochód ra: 
łowniczy - do awarii technicznych, łódź , ponton z silni
kiem oraz wyposażenie dla płetwonurków . Ochotnicze 
Straże Pożarne na terenie gminy mają 6 samochodów 
oraz 15 motopomp. Tyle mamy - ale braki są ogromne. 
Sprzęt jest stary i nal eży go wymienić . Brak należytej 
łączności - radiostacje z lat 70-tych, wyjąca syrena na te
renie Szpitala Obrzyce. Braki są również w ludziach - na 
dzi eń dzisiejszy należy przyjąć 9 oficerów i 8 aspirantów. 
Osobną jednostką p. pożarniczą posiada Nadleśnictwo i 
wojsko. Tak, że w razie wielkiego zagrożenia można na 
terenie gminy zgromadzić 11 sekcji gaśniczych w ciągu 
pół godziny. Pociesza fakt, że ilość zdarzeń czyli poża
rów ~a terenie gminy utrzymuje się na prawie stałym po
ZIOmie -statystykę psują wypadki drogowe. 

Ponad 3,5 tony to za dużo. Tanieje żyto. Statut 
do poprawki. Kto fałszuje a kto podpala -

- czyli sesja Rady Miejskiej 13 lutego. 
Kolejna sesja Rady Miejskiej odbyła s ię 13 lutego - na 

własnych śmieciach - czyli w powiększonej sali narad w 
ratuszu. Nie jest to dz ień pechowy - nic nadzwyczajnego 
s ię nie zdarzyło , a więc po regulaminowych czynnościach 
rozpoczęto obrady. A oto uchwały : 

_ Pozytywnie zaopiniowano wniosek do wojewody, 
aby teren miasta Międzyrzecza należał do strefy ograni
czonego postoju samochodów ciężarowych o ładowności 
powyżej 3,5 tony. Przy wjeździe do miasta (o ile wojewo
da pozytywnie rozpatrzy wniosek Rady, a prawdopodob
nie tak) staną znaki zakazu postoju dużych samochodów 
ciężarowych . Będą one mogły parkować na wyznaczo
nych parkingach, lub na terenie posesji prywatnych - na 
drogach, chodnikach skwerach - nie. 

-Obniżono cenę skupu żyta - to treść kolejnej uchwały 
- z 23,86 za 1 q jak proponował Prezes Głównego Urzędu 
Statystycznego, do 21,- zł za 1 q. Będzie to podstawa do 
obliczania podatku rolnego. 

- Wprowadzono zmiany do uchwały nr V/60?94 i XIV/ 
127/95 dotyczącej zasad zbywania, nabywania i obciąża
nia n ieruchomościam i komunalnymi oraz oddawania ich w 
dzierżawę lub najem na okres dłuższy niż trzy lata. Zmiany 
dotyczą lokalu mieszkalnego będącego domem mieszkal
nym jednorodzinnym (szeregowym, bliźn iaczym , wolno
stojącym). Wpłaty wartości domu w wysokości 15% doty
czą tylko lokalu. Natomiast trzeba będzie wpłacić 100% 
wartości pozostałej części nieruchomości , jak grunt, inne 
~u?ynki czy budole. l z jednej strony to racja - ale spowo
DUJe to wyraźne zmnieszenie zainteresowania kupnem. Bo 
~ 5%_ieszcze się zn~jdz ie , ale te 100% to już trudniej. My
się , ze zahamowanie sprzedaży i innych operacji tymi nie
ruchomościami będzie widoczna , a spowodować to może 
Większą dekapitalizację budynków. 

- Dyskusję wywołał kolejny projekt uchwały - dotyczy 
wydatkowania śr~dków finansowych pozostałych na ra
chunku Inwestycyjnym w 1995r. Suma jest dość znaczna 
277.44~. - z ł . (Prawie 3 miliardy starych złotych) . Pani 
skarbnik Gmin~ wyjaśniła istotę tego stanu rzeczy. Ra
chunki wpływają nawet ~O grudnia - a banki przyjmują 
:"płaty tylko do 28 grudnia do 11 00. Po tym terminie nic 
JUZ w stary~ roku wpłacić nie można . P ie niądze , które 
pozostaną nie mogą zwiększać budżetu gminy na 1996r. 
_ - Zmiany w statucie Gminy M iędzyrzecz - to treść na
:;ępneJ. uchwały . Szereg poprawek dotyczyła stylistyki a 
~~ tresc1. Wart~ o~notować, że wniesiono nowy zapis 

tyczący mozliwosc1 powstawania Klubów Radnych 
(T~ w.r7gulamin ie Rady). Klub Radnych musi liczyć c~ 
na1mme1 5 osób c · . . . rz . · zy zap!s ten zostanie nalezyc1e wyko-
MY'>ta~y : c~y spe!m. rolę J aką w nim pokładają twórcy ? . 
d oz:- Zl~~~ Klubowi uda się coś poprawić, wytyczyć bar

Zobaczymy, okaże s i ę w ,praniu". Utrzymano w mocy 
zapis, że zarząd Gminy może liczyć od 3 do 7 członków . 
Ale i tak Rada każdej kolejnej kadencji musi na pierwszej 
sesji podjąć odpowiednią decyzję . 

Porządek obrad sesji lutowej przewidywał omówienie 
stanu porządku i bezp ieczeństwa publicznego. Sprawo
zdanie złożył Komendant Rejonowej Policji podinspektor 
Zygmunt Talarek. W Międzyrzeczu zanjduje s i ę siedziba 
Komendy Rejonowej, która obsługuje i nadzoruje pracę 
policji na terenie gmin Sulęcin , Lubniewice, Bledzew, 
Skwierzyna, Przytoczna, Pszczew, Międzychód , Trzciel i 
Miedzichowo. Oczywiście miasto i gminę M iędzyrzecz 
też . Niestety i lość przestępstw wzrosła o 170 (w 1995r -
2361 , a w 1994r - 2191). Wykrywalność przestępstw jest 
wyższa od wskaźnika wojewódzkiego o 6,9%, ale niższa 
n iż w roku ubiegłym. Wyraźnie wzrosła ilość kradzi eży z 
włamaniem do obiektów prywatnych - z 145 do 207. 
Skradziono 40 samochodów, zanotowano 44 fałszywych 
banknotów złotych , dolarów i marek. (To dane z naszej 
gm.iny). W, wypadkach drogowych na terenie Komendy 
ReJonowej zgmęły 4 osoby a 44 odniosło obrażenia cia ła . 
To wielki skrót sprawozdania, bo o naszych przekrocze
niach, wykroczeniach i przestępstwach można napisać 
dużo , dużo więcej. 

A teraz informacja o ochronie p. pożarowej mówił -
kapitan Stanisław Książek. Na terenie naszgo rejonu - to 

Osobne sprawozdanie złożył P. Burmistrz na temat 
Straży Miejskiej. Dużo działan ia - mało funkcjonariuszy 
tak można to podsumować. Wydaje s i ę , że dalsze działa
nie tylko dwóch członków Straży Miejskiej mija s ię z ce
lem. Mogą oni pracować tylko razem . Patrol musi być 
dwuosobowy -jak pracują rano, brak ich po południu , jak 
są w jednym miejscu brak ich w drugim. Co najmniej 
dwóch jeszcze+ dużurujący w ratuszu pracownik wydają 
się koniecznością . Sprawozdania o stanie bezpieczeń
stwa publicznego zakończyły sesje. 

Kończę więc i mój donos - życząc Państwu miłego 
zakończen ia karnawał u i właściwych decyzji w Refe
rendum. 

Maciej Sawczyn 

KONIE • JĘZYKI • KOMPUTERY 
W roku s:nZeym 1:!~lp~o!:~oY'J~s~:!~d·o~. zych w Bobowieku f : 4 "~ 

- 5- l etn ~ego T ~chnikum Rolniczego - specjal ność : agroturystyka, hodowla koni, L:_j 
-4-letmego L1ceum Gospodarstwa Wiejskiego 
- 3-letniego Zaocznego Technikum Rolniczego 
na podbudowie Zasadniczej Szkoły Zawodowej. 

Nauka w Technikum i Liceum kończy się maturą. 
Możliwość zdobycia uprawnień instruktora jazdy konnej. 
Klasa l, 11 , III - to kształcen ie ogólne, specjalizacja w 
klasach IV i V. 

słych bez egzaminu wstępnego . Zajęcia raz na dwa 
tygodnie w piątki i soboty - 6 semestrów. 

W programie Liceum oprócz przedmiotów ogól
nych również zajęcia z szycia, gotowania, opieki 
zdrowotnej. Do wyboru język angielski, niemiecki 
rosyjski. ' 
Zajęcia w pracowni komputerowej dla wszystkich. 
Możliwość korzystania z internatu i stołówki. 
Egzamin wstępny z języka polskiego i matematyki. 
Zaoczne Technikum Rolnicze dla młodzieży i doro-

Możliwość korzystania z jazdy konnej. 

Kontakt: 
Zespół Szkół 

Rolniczych 
w Bobowieku 

tel. 32-18 

Zlej włascJwe kierunki działania Rady? 

r-~----------~===== 
Radnemu 

2(gszarcfowi Ignatowiczowi 

serdeczne wyrazy współczucia 
z powodu śmierci ojca 

składa 

i}(acfa :Miejsl(a w Mięcfzyrzeczu 
oraz Zarzqcf {jminy Mięcfzyrzecz 

Pogrq.żon!fm w żafo6ie 
pp. YL.~ Ignatowiczom 

wyraz!! szczerego wspófaucia 
z powocfu smierci 'Ie5cia i Ojca 

~ 

składajq @. 
naucz~ciele i uczniowie ze SP w Gorz~c~ 

oraz SP1 w Międz~rzeczu 
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'1946 

Pionierskie lata 
szkół zawodowych 

Początki szkolnictwa zawodowego w Między
rzeczu przypadają na lata 1946 do 1950. Organiza
torem był Edward Denglerd z zawodu nauczy
ciel. Przybył do Międzyrzecza jako osadnik z Pol
ski polu. wsch. W poczatkach 1946 r. Dyrekcja 
Okregowego Szkolenia Zawodowego w Poznaniu 

}Jh~ [ s;: · ,_ · 

~ i,; - .. >: · ::.;;~··.

•• ' : : tr : ;; :i . :~, ( 
• tJ :.:~ •i !·~: .... 

mianowała go dyrektorem powołanej w połowie 
1946 r Publicznej Średniej Szkoły Zawodowej. 
Powiatowa Administracja - Starostwo docen iając 
rolę szkolnictwa zawodowego w aktywizacji za
wodowej miasta i powiatu przydzieliło na siedzibę 
tej szkoły budynek przy ul. Poznańskiej 5. Za cza-

Rok 1948 - młodzi eż Państw . Szk. Przysposob. Handl. na progach Domu Społecznego - dz iś Kasyno Of. 
W środku dyr. E. Dengler, z prawej str. J. Zatrybowa, z lewej str. Z. Rokicki - naucz. przedmiotów zaw. 

Rok 1949 - kl. lla Państw . Lic. Adm. Handl. s iedzą od lewej 3- Z. Rokicki, w środku dyr. E. Dengier z żoną , 
2 od pr. H. Karwowski naucz matemat i fiz . 
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sów niemieckich był również siedzibą szkoły za. 
wedowej i handlowej (zachował się szyld ni~ 
midcki Stadtische Berufs und Handelsschule) . W 
powołanej szkole zawodowej powstawały rótne 
kierunki kształcenia zawodowego, które stosun
kowo często zmieniały swoją nazwę, formy i za. 
kres nauczania i kształcenia, przechodziły rótne 
stadia organizacyjne i zawodowe. Jedne po paru 
latach istnienia i działalności w Międzyrzeczu 
były liwidowane bądź za zgodą władz administra
cji szkolnej przeniesione do innych miejscowo
ści. Jedynie szkoła o kierunku handlow~kono
micznym powszechnie nazywana handlówką. 
urzędowo dziś Zespół Szkół Zawodowych im. Sta
nisława Staszica przetrwała i w 1997 r. będzie ob
chodziła Jubileusz 50-lecia swego powstania O 
osiągnięciach i roli jaką odegrała szkoła w środo
wisku miasta i regionu poświęcone zostanie ob
szernie w m-cukwietniu. 

Powołana w 1946 r. Publiczna Średnia Szkoła 
Zawodowa w Międzyrzeczu w latach 1946 do 
1950 prowadziła dokształcanie zawodowe mło
dzieży pracującej w powstających zakładach pro
dukcyjnych i usługowych w mieście i w powi~ 
cie. Z usług szkoły zawodowej korzystała mło
dzież pracująca zakładów rzemieślniczych i ku
pieckich na organizowanych przez szkołę kur
sach czeladniczych i mistrzowskich. Wykładow
cami w zależności od potrzeb byli nauczyciele 
istniejących szkół, mistrzowie rzeniosła posiada
jący uprawnienia do nauki zawodu oraz pracow
nicy Starostwa i innych istniejących instytucji. 
W pamięci mieszkańców Międzyrzecza z tam
tych czasów utrwaliły się nazwiska nauczycieli 
szkoły zawodowej. Najczęściej wymienia się 

Denglera E., Rokickiego Z., Świtalską N., Cyra
niaka St., Gielo J. Nowackiego Wł. , Mikulę j., 
Paluch ]., Hytrego E. 

Dzienną szkołę zawodową na podbudowie 7 
klas szk. podst. Dyrekcja Okr. Szk. Zaw. w Zielo
nej Górze powołała we wrześniu 1950 r. Była to 
dwuletnia Zasadnicza Szkoła Metalowa o specja
lizacji ślusarz. 

W Międzyrzeczu istniała do 30 czerwca 1958 
r. i została przeniesiona do Żar. W ciągu ośmiu 
lat swego istnienia szkołę ukończyło około 300 
absolwentów. Dyrektorowi w /w szkoły byli ko
lejno E. Jętrkowiak- 2lata, zaroiaraK i Rogulaj. 
do likwidacji. 

Następną szkołą zawodową, ktorą powołała 
Dyr. Okr. Szk. Zaw. we wrześniu 1948 r. była 
roczna Państwowa Szkoła Przysposobienia w 
Gospodarstwie Rodzinnym. Dyrektorem tej 
szkoły była ]. Madurowicz. Była roczną szkołą 
na podbudowie 7 klas szkoły podstawowej, 
przygotowująca młodzież żeńską do prowadze
nia gospodarstwa domowego dla własnych po
trzeb. W programie tej szkoły oprócz przedmio
tów ogólnokształcących były takie zajęcia jak 
podstawy szycia, haftowanie, przyrządzanie po
siłków, pielęnacja warzyw w ogrodzie, higiena. 
W latach szkolnych 1948/49 i 1949/50 roczną 
szkołę ukończyło 64 absolwentów. W roku 
1950 Państwową Szkołę Przysposobienia W 
Gosp. Rodz. przemianowano na 2-letnią Zasa
dniczą Szkołę Gastronomiczną o specjalizacji 
kucharz. Szkoła uzyskała od administracji miej
skiej nową siedzibę przy ul. Daszyńskiego 5 
(Dziś ul. Wesoła). Dyrektorem w latach 1950 
do 1952 tej szkoły była Jadwiga Zatrybowa a od 
roku 1952 Ministerstwo Handlu Wewnętrzne
go jako oragn administracyjny przyłączył szko
łę pod jego kierownictwo do istniejącej szkołY 
handlowej, która również w tych latach naJeta
la administracjyjnie do M.H.W. W 1954 r. Zasa
dnicza szk. Gastr. została przeniesiona do Ze
społu szkół Gastrononiczynch do Piły. W ciągtl 
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Rok 1950- kl. lla P.l.A.H. s iedzą od pr. dyr. St. Szewczyk, prof. L. Święcichowska- naucz. księgowości 
i towaroznawstwa, prof. St. Rybak naucz. j. polsk. 

4-letniego istnienia w Międzyrzeczu szkoła wy
kształciła 75 absolwentów o specjalizacji ku
c" arz, którzy podjęli pracę w stołówkach , ba
rach i restauracjach Międzyrzecza. 

Początki istniejącej dziś szkoły handlowej -
Zespół Szkół Zawodowych im. Stanisława Staszi
ca sięgają roku 1947. Powstała l września, nosi
ła nazwę Państwowa Szkoła Przysposobienia 
Handlowego. Dyrektorem Szkoły był Edward 
Dengier a siedzibą budynek przy ul. Poznań-

skiej 5. Była szkołą jednoroczną na podbudowie 
7 klas szkoły podstawowej . W 1947 r. przyjęto 2 
klasy 82 uczniów, a w r. 1948 również 2 klasy. 
Poważny procent uczniów rekrutował się z poza 
Międzyrzecza, z Świebodzina, Sulęcina, Skwie
rzyny i dla tej młodzieży zorganizowano przy 
szkole internat, ktory w pierwszych latach pro
wadził odpłatnie dyrektor E. Dengler. 

W 1949 r. szkoła przechodzi następną reorga
nizacvję. W miejsce rocznej Szkoły Przysposo-

Czy Międzyrzecz 
jest Wielkopolski ? 
Obecnie na łamach tygodnika "Ziemia Go

rzowska'' trwa dyskusja na temat zwiazany ze 
zmianą nazwy miasta Gorzowa Wielkopolskiego 
na Gorzów. 

~rezydent miasta Gorzów i radni miejscy do-
zh d~ wnioski, że z nazwy miasta należy wyelimi

nowac człon "Wielkopolski", który nadano miastu 
w 1945 _roku w odróznieniu od Gorzowa Śląskie
go - matego miasteczka w woj . częstochowskim . 

Podobnie Międzyrzecz został nazwany Wiel
kopolskim po 1945 r. w odróżnieniu od Między
rzeca_ Podla kiego - masta na Podlasiu położone
go między rzekami- przy ujściu rzeczki Tłuściec 
do K:zny - prawego dopływu Bugu. 
Międzyrzec (nie Międzyrzecz) na Podlasiu 

zawdzi~cza swoją skróconą nazwę swoim daw
nym_ mieszkańcom , którzy w miesjcowej gwarze 
zamiast "cz" wymawiali "C". 

ależy nadmienić, że ostatnio nawet w pismach 
~~o~ch używa się nazwy Międzyrzecz Wiel

po~ki lub Międzyrzecz Vvlpk., a na wielu pi
Bmac. urzędowych figuruje pieczątka o treści : 
unni~trz Mistai Gminy Międyzrezcz Wlkp. 
Tresć · · . . P1eczątk1 Jest nieprawidłowa chociażby 

~~~~~ ~zględu , że Międzyrzecz nigdy Wielko-
D!e był przede wszystkim z racji położenia 

geograficznego. 

k ~1:ięd~rzecz leży na terenie Ziemi Lubuskiej -
j:k~·y h~storycznej , która wprawdzie podobnie 
wy . IetmJa Łęczycka , Ziemia Sieradzka czy Kuja
WieJ~~I ZWiazana z '_Vielkopolską , ale już w poło
Między w. dostała SJe w ręce niemiecki. Jedynie 

rzecz położony na wszchodnich kresach 

Ziemi Lubuskiej najdłużej op ierał się ekspancji 
niemieckiej, ale w końcu XII w. dostał się w ręce 
margrabiów brandeburskich i dopiero w 1329 r. 
Władysława Łokietek przywrócił to miasto Pol
sce i przyłączył do Wielkopolski . 

Od 1939 roku do II rozbioru Polski w 1793 r. 
Międzyrzecz był najdalej w-ysuniętym na zachód 
miastem państwa polskiego. Spełniał rolę zacho
dniej strażnicy Polski. Włączony adminitracyj
nie do Wielkopolski , a ściślej mówiąc do woje
wództwa poznańskiego i aż do 1791 r. do powia
tu poznańskiego nigdy nie był Międzyrzeczem 
Wielkopolskim tylko Międzyrzeczem . 

Od 1793 r. , tj . od II rozbioru Polski do 1807 r. 
należał- jako - MESERITZ do Prus. Jako miasto 
związane z Wielkopolską w Jatach: 1807 - 1815 
wchodził w skład utworzonego przęz Napoleona 
Księstwa Warszawskiego, a w latach: 1815-1919 
w skład ziem polskich zaboru pruskiego nazy
wanych Wielkim Księstwem Poznańskim lub 
Prowincja Poznańska. 

Po zakończeniu I wojny światowej w 1918 r. 
powstała po 123 latach niewoli rozbiorowej nie
podległa Polska, do której w wyniku zwycięskie
go powstania wielkopolskiego 1918-19191 przy
łączono Wielkopolskę ale bez Międzyrzecza. 

Nasze miasto znalazło się w granicach Niemiec 
w odległości 15 km od granicy polskiej i zostalo 
podporządkowane utworzonemu przez władze nie
mieckie tworowi administracyjnemu pod nazwą: 

Grenzmark Posen-Westpreussen (Marchia Gra
niczna Poznań - Prusy Zachodnie) z siedzibą w 
Pile. A kiedy w 1938 r. Marchię Graniczną rozwią-
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hienia Handlowego od l listopada powołanoa 3-
letnie Liceum Adm. Handl. Dyrektorem nowego 
zakładu D.O.S.Z. w Poznanaiu mianowała Stefa
na Szewczyka nauczyciela Państwowego Lic. 
Handl. w Gnieznie. w roku szk. 1949/50 otwarto 
4 klasy - 2 pierwsze na podbudowie 7 klas szk. 
podst. i 2 drugie na podbudowie rocznej szkoły 
Przysposobienia Handlowego razem 150 
uczniów. młodzież kończyła 3-letnią szkołę eg
zaminem kwalifikacyjnym t.zw. mała maturą. 

Rok szkolny 1950/51 przynosi nowe zmiany 
organizacyjne. Szkoła zostaje przekształcona w 
3-letnie Technikum Adm. Gosp. na pdobudowie 
7 klas szk. podst. a młodzież kończyła szkołę 
maturą. Do nauczycieli którzy nauczali w pio
nierskich latach należy zaliczyć oprócz dyr. E. 
Denglera, Z. Rokickiego, H. Pacholskiego,]. Za
trybową, N. Świtalską, ks . K. Tobysa, A. Kowal
skiego. W latach 1949-51 szkoła posiada już pe
łen zestaw nauczycieli etatowych przybyłych ra
zem z dyr. St, Szewczykiem z Gniezna i Pozna
nia, tj . Ludmiłę Święcichowską, Helenę Szykow
ną, Władysława Cywińskiego oraz przejętych ze 
szkolnictwa ogólnokształcącego i podstawowe
go: Stefana Cyraniaka, Karola Sojkę, ]ózefę rocz
kową, Jana Frymarka i Walerię Matarewicz. 

adal przez szereg lat szkoła korzystała z nau
czycieli kontraktowych. Do nich należy zaliczyć: 
St. Rybaka, M.Łojównę, H. Tabaczyńską, B. Szy
mankiewicza, W. Szubę , E. Rudziankę, E. Jędr
kowiaka i ks. W. Partygę. 

Dalsze losy szkoły w m-cu kwietniu. 

St. Cyraniak 

zano Międzyrzecz został włączony w skład regen
cji, której siedzibą był Frankfurt nad Odrą. 

Dopiero w 1945 r. miasto powróciło do Polski 
jako Międzyrzecz bez członu "Wielkopolski". 

Początkowo nawet władze miejskie używały 
do stemplowania pism urzędowych pieczątki z 
czasów Księstwa warszawskiego znalezionej w 
budynku ratusza, na której figurowała nazwa 
miasta - Międzyrzecz . 

Nazwy- Międyzrezcz Wielkopolski lub Lu bu
ski , Zielonogórski czy Poznański używało wiele 
osób w prywatnej korespondencji wysyłając listy 
do mieszkańców Międzyrzecza najprawdopo
dobniej w obawie, ząeby urzędy pocztowe nie 
kierowały pomyłkowo listów do Międzyrzeca 

Podlaskiego, co nierzadko si ę zdarzyło. 
Należy zaznaczyć, że w granicach II Rzeczypo

spolitej był Międzyrzecz w powiecie W ołkowysk 
w ówczesnym woj. białostockim i Międzyrzecz 
koło Trok w woj. wileńskim oraz Międzyrzecz 
Korecki i Międzyrzecz Ostrogski na Wołyniu . 

W Polsce przedrozbiorowej na kresach 
wschodnich na Ukrainie w pobliżu Kaniowa w 
Owczesnym województwie kijowskim znajdował 
się Międzyrzecz - miasto położone między rze
kami: Roś i Rossawa. 

Na poczatku XVII w. starostą Międzyrzecza 
nad rzeką Roś, a nie Międyzrzecza nad rzeką 
Obrą jak omyłkowo twierdzą niektórzy history
cy był kanclerz koronny i hetman wielki koron
ny Stanisławe Żółkiewski. 

Waldemar Dramowicz 

P .. S. Powyższy tekst ma w zamierzeniu 
Redakcji sprowokować czytelników do dysku
sji na temat wielkopolskości Międzyrzecza. 
Czy chcemy, żeby nazwa naszego miasta 
brzmiała Międzyrzecz Wielkopolski ? 

AKS 
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Mój głos w sprawie "śmietnika" 
Nawiązując do informacji z "KU

RIERA" - Styczeń 96 podpisanej ini
cjałami KK. chciałbym też wtrącić 
swoje trzy grosze w sprawie 
"Śmietnik dla czterech bloków". 
Nie wiem komu przeszkadzał 

śmietnik przed blokiem numer 12. 
Podejrzewam, że niektórym za bar
dzo "śmierdział" albo komuś jest 
potrzebne miejsce np. pod garaż. 

Pojemnik na śmiecie jest tak samo 
ważny jak i garaż, ale co właściwie 
jest ważniejsze ? - dobro ogółu czy 
jednostki. Poza tym ten nieszczę
sny pojemnik jest w takim miejscu 
ulokowany że w nocy (albo wieczo
rem) jest do niego trudno trafić. W 
tych kilku blokach mieszka sporo 
ludzi starszych i niepełnospraw

nych , teraz w okresie zimy jest na
prawdę trudno się poruszać tym 
osobom, bo to ślisko lub leży śnieg. 
Bardzo ważny problem stanowi sta-

cja trafo, teren ten przy pojemniku 
jest nie oświetlony a powinien być, 
chyba że nie ma odpowiednich 
przepisów chociażby przeciwpoża
rowych. A było już wiele przypad
ków zerwania się linii napięciowej. 

Poza tym z powodu tych ciemno
ści zostały prawdopodobnie okra
dzione lub ukradzione samochody 
które w pobliżu są parkowane i sto
ją cała noc. Słowem dobre miejsce 
dla złodziei. 

Nikt się tym nie interesuje bo po 
co ! Kandydaci na radnych dużo 
nam obiecywali w kampanii wybor
czej do Rad Gminnych i co z tego 
mamy. Czas chyba na to żeby na 
odgłos mieszkańców wreszcie rea
gować i to jak najszybciej . 
Wypadałoby na naszym osiedlu a 

zwłaszcza przy śmietniku zrobić to 
światło a na pewno lokatorzy będą 
zadowoleni. EL. 

Najserdeczniejsze życzenia 
Samych pogodnych dni oraz spełnienia 

najskrytszych marzeń sierżantowi sztabowemu 

EDWARDOWI SOBKOWIAKOWI 
życzq 

wdzięczni za wzorową służbę 
przełożeni i koledzy 

z Komendy Rejonowej Policji 
w Międzyrzeczu. 

Panią Danutę ;y;ę ..,. ........ • . ' ~ 
za zajście przepraszam 

Józefl\brarnczyk 

Anna RóHorak'-Wasielewsoka 

lek. chorób wewnęt'rznych 
- lecze~ie 0stebpotozy 

- bóle stawów - -
.-: chpróby reumatyczne 

, o - bóle 'kręgosłupa 
ar~ leczenie chorób wewnętrznych 

' ' 

Przyjmuje \ve wtorkr w god_z: 16:oo - 1-7.00 w Poradąi 
Ogólnej ZOZ W Międzyrzeczu, uL 30'Stycznia 67 ' 

o tel. dom;~29-41 w. 663 · 

Są wśród nas, mie
szkańców naszego 
miasta ludzie, którym 
nieobojętnym jest po
moc osobom niepeł-

nosprawnym czy też osobom w 
podeszłym wieku. Ja co prawda nie 
jestem jeszcze w takim wieku ale 
już kilka razy doświadczyłem po
mocy bezinteresownej ze strony 
osób sprawnych. Zawsze spotykam 
się z chęcią udzielania pomocy 
chociażby podczas upadku czy też 
innych rodzajach potrzeb udziele
nia pomocy w różnym zakresie. 
Często też widzę młodych ludzi 
którzy oferują swą pomoc przy 
przejściach dla pieszych gdzie oso
by starsze z laską maja kłopoty z 
przejściem na druga stronę ulicy 
zwłaszcza teraz gdy jest czasem śli
sko lub leży śnieg. To bardzo do
brze świadczy o młodych . 

Innym sposobem niesienia po
mocy jest też udział w przeróżnych 
typu akcjach np. pomocy biednym 
w zakresie przekazywania np. 
Odzieży czy też innych rzeczy. 
Chociaż akcja zbiórki odzieży dla 
biedniejszych organizowana przez 

o nasze Stowarzyszenie "ARKA" nie 
przyniosła spontanicznych efektów 
to jednak taka pomoc do nas do-

chodzi. Ostatnio w m-cu stycznia 
dostarczona do naszej siedZiby 
odzież dla młodych dzieci, zostaJa 
przekazana już drugi raz przez jed. 
ną z osób, która mieszka w Kęszy. 
cy Leśnej. Jest nią pani WĄSIEL, 
której składam serdeczne dzięki w 
naszym imieniu. Poza tym wypada 
mi również podziękować innYJD 
ofiarodawcom z Międzyrzecza, Bo
bowicka. Na życzenie tych osób nie 
podaje nazwisk. 

Stowarzyszenie nasze nadal 
oczekuje od zainteresowanych nie
sieniem pomocy, pomimo że jak jut 
informowałem na łamach KURIE
RA o zakończeniu akcji zbiórki 
odzieży. Jeżeli ktoś z mieszkańców 
naszego miasta ma na wyrzucenie 
jeszcze dobre rzeczy to proszę 

przekazywać je do nas. 
Na koniec mam gorącą prośbą, 

czy znalazłby się ktoś kto mógłby 
przekazać mały telewizor przeno
śny obojętnie jaki aby był sprawny, 
dla biednej osoby niepełnospraw

nej. Oczekuję na odpowiedź. Adres 
naszego Stowarzyszenia: 

Międzyrzecz 66-300 
ul. Krasińskiego lOB/6 

Luc Eugeniusz 

-•·• . • • 

ar~ee 
vv przysłovviach ludowych M 

*** 
W marcu śnieżek sieje, a czasem słonko grzeje. 

...... 

Nie ma w marcu wody, nie ma w kwietniu trawy. 
*** 

Ile w marcu deszczu , tyle w maju śniegu . 

*** 
Na święty Kazimierz (4.03) już nie zamarzniesz. 

*** 
Na świętego Grzegorza (12.03) idzie zima do morza. 

*** 
Święty józef Oblubieniec ( 19. 03) otwiera wiosny gościniec. 

...... 
jakie Zwiastowanie (25.03) , takie Zmartwychwstanie. 

*** 
Marzec zielony, niedobre plony. 

*** 
Gdy słońce jaśnieje, rolnik się śmieje. 

Wybrał: Kazimierz KtdtiS 

Podziękowanie Pań~twu Wandzie i :Romanowi :Rojek -
Zakład Produkcyjno - Handlowy. Piekarnia - CiMtkarnia 

przy ul. Krasińskle8o 9 w Międzyrzeczu od seniorów 
za pyszne pączki na zapusly w dniu 14 lule8o 1996 r . 

&rdecznie dziękujemy 
w imieniu wszystkich seniorów 

Czesława Malko 
Kier. Klubu &niora w Międzyrzeczu 
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szanowna Redakcjo 
za nami ferie. O tym, że mogą być ciekawe, pożyteczne i bezpieczne również 

w mieście , w ktorym żyjemy na codzień mogliśmy przekonać się dzięki Między
rzeckiemu Ośrodkowi Kultury, Sportu i Rekreacji. 

Od 29 stycznia do 9 lutego MOKSiR sprawił dzieciom nie lada frajdę . bibliote
ka, dom kultury, stadion, kino wypełniły dzieci , które w formie zabawy uczyły się 
rysunków, tańca , języka angielskiego troski o przyrodę i środowisko naturalne. 

A my rodzice, wolni od wyrzutów sumienia, że znowu nie stać nas na wczasy w 
Karpaczu, Zakopanem czy Bieszczadach mogliśmy spokojnie iść do pracy wie
rząc , że dzieci są bezpieczne pod opieką pracowników MOKSiR-u. 

DZIĘKUJEMY 
RODZICE 

A oto kilka relacji dzieci - uczestników imprez zorganizowanych przez MOKSiR: 

Ewa, Basia, Agnieszka, Michał, Marcin • 
14 latki: · ,Lodowisko przy stadionie było 
super, świetna muzyka, życzliwi ludzie, 
pod okiem instruktora doskonaliliśmy tech
nikę jazdy. Nie obyło się bez upadków. Mi
chał , ktory stawiał na łyżwach pierwsze 
kroki, pupę ma całą w siniakach". 
Kasia· lat 8 1/2 · .Jak uwolnić orkę 11" 
pła-"t<a.łam przez cały film. 
Tomek· lat 9- .Wreszcie byłem na bun
krach, wiele o nich słyszałem , robią wra
żenie . Namówię wychowawczynię, żeby 
zorganizowała wycieczkę do MRU dla ca
łej klasy' . 
• Krzysiek· lat 15 - ,Basen w Lesznie ? 
Świetna sprawa. Na dworze -1 5oC a my 
pławimy się w wodzie niczym w środku 

lata. czy będzie basen w Międzyrzeczu?" . 

Ania· lat 7 - .w lesie w Bobowieku karmi
liśmy zwierzęta . W domach przygotowali
śmy różne smakołyki - siano, ziarno, 
chleb, słoninkę i przy pomocy pana leśn i

czego rozłożyliśmy je w miejscach gdzie 
przychodzą zwierzęta . Trafiliśmy do tych 
miejsc po śladach , uczyliśmy się je rozpo
znawać . 

Potem było ognisko, zjadałam 2 porcje 
kiełbasy ". 

Dawid • lat 5 1/2 - . Kiełbaska smażona 

nad ogniskiem smakowała lepiej niż 

mamy obiad . Piłem też herbatę z blasza
nego kubka, nie mam takiego w domu. W 
lesie nie wolno hałasować i śmiecić a 
ognisko trzeba dokładnie wygasić" . 

~~e:!\~ .r~ 
~TURYSTYCZNE~ 

Przedstawiciel Handlowy 
Polsk~ego Biura Podróży "OR&IS" Sp z o . o . 
Polsk1ego Biura Podróży S.A. "Pe Be Pe" 

PLANUJESZ WY JAZD KRAJOWY LUB ZAGRANICZNY 
PRZYJDŹ! U NAS ZAłATWISZ WSZYSTKO! 

BILETY KOMUNIKACYJNE 
* lotnicze krajowe i międzynarodowe 
* autokarowe międzynarodowe 

TURYSTYKA ~ 
* wczasy zagraniczne na sześciu kontynentach !\ 
* ~ciec_zki zagraniczne i krajowe dla turystów 

mdyw1dualnych, szkół, zakładów pracy . 
* wczasy krajowe ~ 
*pobyt w sanatoriach (krajowe i zagraniczne) '? .a A 

* kolonie letnie, zimowiska dla dzieci i młodzieży ~ 

UBEZPIECZENIA TUIR WARTA, TUR POLISA 
Gwarantujemy poczucie komfortu, 

rzetelność usług. 

Zapraszamy informacje 

poniedziałek - piątek l 0.00-17.00 
SObola- 10.00-14.00 

Biuro 'JUrystyczne "~talgorzata" 
ul. 30 Stycznia a5 66-300 ~fiędzyrzecz 

tel/fax (09541) 17-60 

Do pana dyrektora 
K. Solarewicza (cz. nn 

Jeszcze nie zdążyliśmy rozwieźć lutowe
go .Kuriera", a tu w Kęszycy Leśnej cu
downa odmiana. Załoga śmieciark i GWH 
0442 nie tylko wywiozła kontener, ale i 
pozamiatala, pograbiła wokół wywiezio
nego pojemnika wrzucając do niego wala
jące s ię śmi eci . Oby to zjawisko nie było 
jednorazowe lecz stało się normalne !! !. 
Działo się to wszystko 1.02.1996r. Okaza
ło się więc, że można . Nadal czekam jed
nak na dodatkowy kontener przed blo-
kiem 31. · 

AKS 
PS. Brawo, śmieciarka przyjechała znów 
8.02, a nie jak poprzednio raz w miesiącu . 

Zbąszynek odcięty 
Do redakcji KM napływają sygnały od 

podróżujących po Polsce Międzyrzeczan 
jakoby nie można było dojec-hać do Mię

dzyrzecza ze Zbąszynka , gdzie zatrzymują 
się pociągi dalekobieżne i międzynarodo

we. Faktycznie, gdy patrzymy na rozkład 
jazdy pociągów zamieszczony w grudnio
wym numerze KM, wydaje się on bardzo 
ubogi. Trasy do Międzychodu i Rzepina 
zostały już całkowicie wyłączone z ruchu. 
Prosimy podróżujących o listy na powyższy 
temat. A w ogóle, to forsa leży na ulicy (do
słownie) ! Jeżeli sygnalizowane fakty po
twierdzą się , wystarczy uruchomić linię pry
watną, jakiś busik i do przodu. 

AKS 

Inni o Międzyrzeczu 
Obowiązkiem partiotycznym każdego mię
dzyrzeczanina jest kupienie grudniowego 
miesięczn i ka .Poznaj swój kraj", w którym 
znalazły się ciekawe teksty Andrzeja Gor
dona o naszym mieście . W ramach cyklu 
,Panorama gmin turystycznych" jako 
pierwszy prezentowany jest M iędzyrzecz . 

Warto przeczytać zamieszczone w czaso
piśmie artykuły (napisane ciekawym, nieco 
poetyckim stylem), obejrzeć ładnie zapre
zentowane zdjęcia . Mnie zwłaszcza jedno 
wydało si ę bardzo niecodzienne, ponieważ 
przedstawia burmistrza W. Kubiaka ze zło

wionym przez siebie Oak twierdzi) prawie 
1 O kilogramowym amurem. AKS 
PS. Numer .Poznaj .. ." jestwprawdzie gru
dniowy, ale dopiero teraz pojawił się w 
sprzedaży (w przypadku Kuriera Między

rzeckiego nie do pomyślenia) . 

Ulica dla Doktora 
Mała bocznica przy ul. Chrobrego ma 

nosić i mię Doktora Tadeusza Podbiel
skiego. Obecnie stoi tam Dom Pomocy 
Społecznej, Hurtownia Materiałów Bu
dowlanych oraz Przedszkole. Jest to jed
nak na razie tylko propozycja Zarządu 
miasta zawarta w prowizorium budżeto
wym. Zadecydują , jak zwykle radni (praw
dopodobnie na sesji Rady 13.02.1 996 r). 
Gdyby w Międzyrzeczu mierzyć zasług i 

dlugością ulic, to w ocenie Zarządu mia
sta, w przypadku dr Podbielskiego są one 
bardzo niewielkie ? AKS 

~GO~~ 
~ BIURO ~ 

~TURYSTYCZNE~ 
Prze~sta~iciel Handlowy 
Polsk1ego B1ura Podróty "ORBIS" Sp z o .o . 
Polsklego Biura Podróży S.A. "Pe Be Pe" 

HI~~JPANIA! 
'IYYPOCZYNEK NA COS"fA BRA'IYJ.\ ! 

'łO DNł 'IV CANE"f DE N\AR 
* noclegi w hotelach re~ 
* wyżywienie: 3 posiłki '11 .. i. il/j 
* ubezpieczenie llfl ~ 
* dojazd luksusowy m autokarem li~IIIJ 
* możliwość wycieczek fakultatywn ych l/ 

WCZAIII-.oiiE- 1Mn1B 
* przyjmujemy zgłoszenia od szkół i zakładów pracy 
* wyjazdy indywidualne (przy grupach 1 O osobowych 
możliwość organizacji transportu) 

Zapraszamy informacje 

poniedziałek - piątek l 0.00-17.00 
sobota- 10.00-14.00 

Biuro 'JUrystyczne 11Małgorzata11 

ul. 30 Stycznia 5a 66-300 ~tiędzyrzecz 
tel/fa-t (09541) 17-60 
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REFORMA SAMORZĄDU 
TERYTORIALNEGO 

podziale Polski na województwa itd. , itp. Inn 
słowy, projekt powiatów samorządowych obud 
wany był szeregiem studiów i komentarzy 0 
całym pakietem proponowanych zmian w 
nych ustawach, co czyniło z niego w miarę j 
i klarowną koncepcję. 

Mała Konstytucja z października 1992 roku 
jednoznacznie wyznacza zarówno rolę jak i miej
sce samorządu terytorialnego w państwie. 

już w grudniu 1989 roku pojawił się przepis 
art. 5 Konstytucji, który poprzez art. 77 Małej 
Konstytucji obowiązuje do dzisiaj. Stwierdza on, 
e Rzeczypospolita Polska gwarantuje 
udział samorządu terytorialnego w sprawo
waniu władzy, Kiedy 3 marca 1990 roku Sejm 
RP wprowadził ustawę gminną, równolegle ule
gły zmianie także stosowne przepisy konstytu
cyjne. Znalazł się tam art. 43 ust.l, który stwier
dził, że Samorząd terytorialny stanowi pod
stawową formę organizacji życia publiczne
go w gminie. W październiku 1992 roku Mała 
Konstytucja zmienia zapisy dotyczące samorzą
du terytorialnego, uzupełniając przepisy o roz
dział zatytułowany: "Samorząd terytorialny". 
Art. 78 ust,l tego rozdziału stwierdza, że samo
rząd terytorialny stanowi podstawową formę 
organizacji lokalnego życia publicznego, a w 
ust.4 powyższego artykułu rozwija tę myśl 
stwierdzając, że gmina jest podstawową jed
nostką samorządu terytorialnego. Inne zaś 
je~nostki ( ... ) określone są przez ustawy. 

Siedząc ewolucję przepisów dotyczących sa
morządu terytorialnego wyraźnie odczytujemy 
zawartą w niej zasadniczą intencję, która zakła
da stopniową decentralizację władzy i nowy 
podział terytorialny kraju. Decentralizcja władzy 
przenosi ośrodki decyzyjne z hierarchicznie zor
ganizowanej administracji rządowej do odręb

nych ośrodków władzy lokalnej. W ten sposób 
rozwijana jest także demokratyzacja życia spo
łecznego, gospodarczego i politycznego w na
szym kraju, która ze społeczności lokalnych czy
ni podmiot wybierający własne władze realizują
ce interes lokalny tej społeczności. 

Organizacyjnym efektem tych zamierzeń 
było m.in. powołanie przy URM-ie Biura Refor
my Administracji Publicznej pod kierownic
twem prof. Michała Kuleszy. w lipcu 1993 roku 
otrzymaliśmy projeki ustawy o samorządzie po
wiatowym z bogatym omówieniem przesłanek 
tego projektu oraz pakietem proponowanych 
zmian w ponad dwustu innych ustawach, które 
były niezbędne dla wprowadzenia drugiego 
szczebla samorządu terytorialnego, 
Według projektodawców, powiat jako kolejny 

szczebel władzy samorządowej powinien m,in, 
przejąć zadania publiczne związane z: 

- szkolnictwem ponadpodstawowym, arty
stycznym i specjalnym, 

- ochroną zdrowia, w tym prowadzenie szpitala 
ogólnego i poradnictwa specjalistycznego, 

- budową i utrzymaniem dróg, 
- kulturą, kulturą fizyczną i turystyczną, 
- urbanistyką i nadzorem budowlanym, 
- gospodarką wodną, ochroną środowiska i 

przyrody, 
- ochroną przeciwpowodziową oraz przeciw
pożarową, 

- utrzymaniem porządku i bezpieczeństwa pu-
blicznego, 

- promowaniem działalności gospodarczej. 
Minęły dwa lata i pół roku! 
Po tym okresie otrzymujemy projekty dwóch 

podstawowych dokumentów o kluczowym znacze
niu dla losów reformy samorządu terytorialnego: 
projekt Konstytucji RP i projekt nowej ustawy o 
samorządzie powiatowym. Pierwszy z tych doku
mentów wart. 12 stwierdza, że jednostkami za
sadniczego podziału terytorialnego rzeczypo-

spolitej Polski są gminy, powiaty i wojewódz
twa a wart. 13 ust. l uzupełnia, że samorząd tery
torialny uczestniczy w sprawowaniu władzy 
publicznej. Ponadto, projekt Konstytucji zawiera 
rozdział IX pt. "Samorząd terytorialny", w którym 
m.in. w art. 186 stwierdza się, że podstawową 
jednostką samorządu terytorialnego jest gmi
na (ust.l) oraz że gminy dzielą się na: wiejskie, 
miejskie, i wydzielone z powiatów (ust.2) . 

Z tekstu proponowanych uregulowań wynika, 
że ustawodawca przesądził sprawą podziału te
rytorialnego kraju, w tym kwestię potrzeby 
utworzenia powiatów, choć w projekcie Konsty
tucji nie przesądzono statusu publiczno-prawne
go przyszłego powiatu. 

W tej sytuacji istotnym uzupełnieniem inten
cji ustawodawcy jest przedłożony gminom w 
grudniu 1995 roku projekt sejmowej Komisji 
Nadzwyczajnej do rozpatrzenia projektu ustawy 
o samorządzie powiato\\rym. Lektura tego pro
jektu wywołuje spore zaskoczenie, bowiem po 
·upływie ponad dwóch lat od czasu ukazania się 
projektu tzw. zespołu Kuleszy, który był wielo
krotnie krytykowany przez obecną koalicję rzą
dową, należało się spodziewać nowych, orygi
nalnych rozwiązań prawnych i organizacyjnych. 
Tymczasem projekt ustawy o samorządzie po
wiatowym jest uderzająco podobny do doku
mentu sprzed dwóch lat!, Najistotniejsze zmia
ny dotyczą statusu prawnego organu wykonaw
czego samorządu powiatowego, którym w myśl 
obecnego projektu ma być zarząd powiatu, a nie 
jak proponowano to wcześniej - starosta powiatu. 

Przedłożony gminom projekt ustawy o samorzą
dzie powiatowym budzi jednak szereg wątpliwo
ści. Nie wynikają one z dylematu, czy kolejnym 
szczeblem samorządu mają być województwa, jak 
tego chce część posłów PSL, czy mają to być po
wiaty, gdyż nie do utrzymania wdaje się być stano
wisko, że łatwiej będzie rozwiązywać problemy lo
kalne w pozycji urzędu wojewódzkiego, czyli z na
tury rzeczy - ponadlokalnego. natomiast, wątpliwo
ści moje mają zgoła inny charakter. 

Otóż, mimo dużego podobieństwa obecnego 
projektu o samorządzie powiatowym do projektu 
sprzed dwóch lat, tryb pracy nad obecną ustawą 
wywołuje szereg wątpliwości. Projekt wcześniej
szej ustawy osadzony był '-"'~' miarę spójnej kon
cepcji reformy administracji publicznej, a przy
najmniej jednoznacznie rozstrzygał podział 
kompetencji między administrację rządową i sa
morządową. Określał także w pewnym przybli
żeniu nie tylko źródła dochodów powiatów, ale i 
wysokość budżetów przyszłych powiatów. W 
tym miejscu warto przypomnieć, że miały one 
powstawać z 25-procentowego udziału w podat
kach osiągalnych na terenie działania przyszłe
go powiatu. Był także w-yraźnie zarysowany 
nowy podział terytorialny kraju, z którego wyni
kała konieczność dokonania istotnej korekty w 

L E K 

atomiast ostatnio przedłożony projekt u 
wy o san1orządzi e powiatowym nie został zao 
trzony nawet w jedno zadanie na temat prz 
nek jego wywołania. 

I mimo dużego podobieństwa do pierwowzo 
po jego lekturze nie umiemy udzielić odpoWi 
dzi na szereg fundamentalnych pytań. nie · 
my, jaki faktyczny zakres obowiązków kryje 
za poszczególnymi dziedzinami przedmi 
d ziałan ia powiatu samorządowego, jakie śro 
otrzyma drugi szczebel samorządu na ich re 
zację, jak w związku z tym mają się wzajemn 
realizacje między zadaniami powiatu a ich 
tencjalną kondycją finansową, nie wiemy 
czy zakres działania powiatów wg projekto 
ców wyczerpuje kompetencje samorządu te 
rialnego w Polsce i jak się ma do planowan 
przebudowy administracji publicznej. 

W tej sytuacji nie należy się dziwić, że Sto 
rzyszenie Gmin Regionu Wielkopolski, do któ 
go należy także nasza gmina, swoją ocenę p 
jektu ustawy obwarowało szeregiem zastrze 
Przede wszystkim, zwrócono uwagę na konie 
ność przedstawienia gminom pełnej konc 
reformy administracji publicznej, która powi 
być uwzględniona w stosownych zapisach no 
Konstytucji. Stowarzyszenie domaga się 
przedstawienia dwóch ustaw okołopowi 
wych, tzn. projektu ustawy kompetencyjnej 
wiatu samorządowego oraz projektu ustawy o 
nansach powiatowych. Dopiero po zebraniu 
elementarnej wiedzy na powyższy temat mo 
dokonać merytorycznej oceny proponowany 
rozwiązań ustrojowych. 

Na zakończenie zatrzymam się krótko ty 
nad jednym problemem szczegółowym proje 
ustawy. 

Zdecydowanie należy zmienić zapis art. l 
ust. l projektu ustawy, który warto zacytować 
całości: 

"Radny nie jest związany wytycznymi 
borców. Radny zobowiązany jest kiero 
się dobrem wspólnoty samor.atdowej. 
ny otrzymuje zgłaszane przez mieszkań 
powiatu postulaty i przedstawia je organo 
powiatu do rozpatrzenia". 

Przyjęcie proponowanego zapisu w takiej 
staci wydaje się wielce niebezpieczne. W p 
ce może to oznaczać, że kandydat na radn 
może obiecać swoim wyborcom w zasa 
wszystko, w tym także spełnienie najhardzi 
nierealnych postulatów, a następnie po i 
przedłożeniu organom powiatu czuć się zwolni 
nym z jakichkolwiek obowiązków ich spełn 
nia. W ostatnim czasie mieliśmy at nadto d 
przykładów osób ubiegających się o funkcje 
bliczne, które nadużywały zaufania wyborców. 
Zapis taki tworzy niebezpieczne pole do 
szych nadużyć wobec własnego elektoratu. 

Eugeniusz Ziarkowsld 

A R z 
specjalista laryngolog 

STANISŁAW KLISOWSKI 
Ordynator Oddziału Laryngologicznego Szpitala Wojskowego w Poznaniu 

przyjmuje w Poradni Ogólnej ZOZ Międzyrzecz, ul. 30 Stycznia 76 

w piątki od godz. 17.00-18.00 
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KOMUNIKAT 
Uprzejmie informuję mieszkańców Gminy Międzyrzecz o obowiązujących terminach 

płatności należności na rzecz budżetu gminy w roku 1996. 

1. Podatek od środków transportowych od . osób fizycznych 
płatnych bez wezwania w 11 ratach w termmach : 

_ do 15 luitego 1996 r. l rata 
_ do 15 września 1996 r. 11 rata 

Wysokość rat moż.na u.zyskać w każdy~ banku n~ ter~nie miasta, 
w urzędzie Miasta 1 Gmmy oraz u sołtysow na teren1e ws 1. 

2. Podatek od nieruchomości od osób fizycznych płatny na 
podstwie decyzji wymiarowej w IV ratach w terminach : 

- do 15 marca 1996 l rata 
-do 15 maja 1996 11 rata 
-do 15 września 1996 III rata 
- do 15 listopada 1996 IV rata 

3. Podatek rolny od osób fizycznych płatny na podstawie de
cyzji wymiarowej w IV ratach w terminach : 
- do 15 marca 1996 l rata 
-do 15 maja 1996 11 rata 
-do 15 września 1996 III rata 
- do 15 listopada 1996 IV rata 

4. Opłata za wieczyste użytkowanie gruntów - płatna na pod
stawie aktu notarialnegap w terminie do 30 marca każdego 
roku bez dodatkowego wezwania. 

5. Czynsz dzierżawny z tytułu umów dzierżaw platny na pod
stawie rachunków, faktur otrzymanych z urzędu w termi
nach podanych na tych rac~nkach, fakturach. 

6. Podatek od posiadania psów należy zapłacić u lekarzy we
terynarii w czasie obowiązkowego szczepienia. W roku 
1996 Gmina pokrywa koszty obowiązkowego szczepienia. 
W związku z tym przy obowiązkowym szczepieniu psów, 
właściciel psa zapłaci tylko od posiadania psa, a jeżeli jest 
zwolniony od tego podatku z mocy przepisów prawa to po
datku nie płaci a za obowiązkowe szczepcienie psa zapłaci 
gmina. 

Ponadto uprzejmnie informujemy, że w roku 1996 Urząd nie prowa
dzi obsługi kasowej i tak jak w roku 1995 wymienione należności na 
rzecz Urzędu Miasta i Gminy można płacić w b a n k a c h: 

- w Pomorskim Banku Kredytowym SA 0/Międzyrzecz 

- w Powszechnej Kasie Oszczędnościowej BP 0/Międzyrzecz 
- w Gospodarczym Banku Spółdzielczym w Międzyrzeczu 

bez opłaty za usługę . Inkasentami podatków na terenie wsi są sołtysi. 

Dodatkowo i nformuję , że na płatnikach podatków, opłat cią

żą obowiązk i wynikające z obowiązujących przepisów w za
kresie zawiadamiania organu podatkowego o zaistniałych 

okolicznościach w ciągu roku, które mają wpływ na powstanie 

l 
obowiązku podatkowego, zwiękaszenie lub zmniejszenie zo
bowiązan ia podatkowego. 

Wywiązanie się z w/w obowiązków przez podatników po
zwoli na bieżące wprowadzenie zmian , które mają wpływ na 
wysokość zobowiązań podatkowych, co zmniejszy ilość wy
syłanych upomnień , wezwań i wzajemnych nieporozumień . 

Burmistrz M i G Międzyrzecz 
mgr Władysław Kubiak 

ZARZĄDZANIE* MARKETING* FINANSE* PODATKI 
Wychodząc naprzeciw zapotrzebowaniu ludzi prowadzących działalność gospo
d:n-czą i b~rykających się z trudnościami w zarządzaniu, marketingu oraz w zakre
Siefinansowi związanych z tym podatków, mając gruntowne przygotowanie Wy
żs~j Szkoły Bankowej w Poznaniu z zakresu finansów i podatków, pragnąłbym 
Panstwu przybliżyć i choć w ułamku rozjaśnić powyższe zagadnienia. W kolejnych 
numerach Kuriera Międzyrzeckiego będę publikował felietony na ten temat. 

l. Zagadnienie pierwsze. (karta podatkowa, ryczałt ewidencjonowany lub 
Osoba fizyczna rozpoczyna działalność warunki ogólne). W końcowej fazie wzmagania 

gospodarczą. się z załatwianiem formalności należy złożyć w 

prowadzącego do otwarcia naszej firmy. Bie
gniemy szybko po zakup książek podatkowych 
(stosownych do fonny opodatkowania), aby ewi
dencjonować w nich nasze przychody. O ko
sztach uzyskania przychodów celowo nie wspo
minam. O nich dowiecie się Państwo w następ
nych felietonach . 

Wasz doradca Franciszek Miiller 

Prosimy czytelników KM o nadsyłanie listów z py
taniami do naszego doradcy. Zgłoszenie działalności gospodarczej do ZUS-ie druk ZUS S-51. Tak dotarliśmy do finału 

Urzę?u Miejskiego lub innego terytorialnego ----------------------........ 
oddziału administracji państwowej jest podsta- Radco'Wt·e Pra'Wnt· 
wą do ~tworzenia własnej firmy. Uzyskawszy ze-
ZW~leni~ na pr?wadzenie działalności gospodar-

ty
czej udajemy Się do Wojewódzkiego Urzędu Sta

stycznego w celu nadania numeru statystycz
~ego REGON. Posiadając REGON oraz piecząt-
~ fi;ny udajemy się do banku celem otworze
~~·on~ ~ankowego . Załatwiwszy te wstępne 

d alnosci dokonujemy zgłoszenia dla celów 
~e ~tkowy~b w Urzędzie Skarbowym. Zgłosze-

okonujemy za pomocą druku VAT-R a w 
~~zypadku v.;'boru zwolnienia od podatku' V AT 
VA~"! złożyc stosowne oświadczenie czyli druk 
ty ~· Powyższe zgłoszenie rejestracyjne nale
Opr~otyć przed rozpoczęciem działalności. 
z ło z ~ego . składamy druk NIP-1, który jest 
d~s:e~mem. iden~kacyjnym (opłata 40 zł) . W 
P<>dat~ ko~ejnOści ~kreślamy na jakiej formie 

owej podatruk chciałby funkcjonować 

Bogusław Przybysz 
" Andrzej Swider 

uprzejmie zapraszają do swych 
kancelarii usług prawnych 
czynnych w każdy dzień powszedni 
od 15°0 do l ?3° 

66-300 Międzyrzecz 
ul.Chrobrego 4 
tel. 23-35 
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Do przemyślenia ... 

Zbliża się wiosna 
Na spotkaniu z czytelnikami z okazji wr~ 

nia nagród konkursowo - krzyżówkowych. Usły, 
szeliśmy wiele przyjemnych słów ale i sporo uty.. 
skiwań na naszą lokalną rzeczywistość. A to, ~ 
na telefon nie można się doczekać, a to, że jedna 
kabina międzymiastowa na poczcie to stanow. 
czo za mało, a to, że więzione w domach psy 
wyją itp. itd. A przecież my to wszystko od daw. 
na wiemy. I co ? I nic, niestety. 

Zbliża się wiosna i chcielibyśmy, żeby Mię
dzyrzecz nam wypiękniał . Ale gdzie nie spoj
rzeć, to smutek ogarnia. Zanim się trawa zazie
.eni to już będzie pełna psich odchodów. I nic 
tu nie ma do rzeczy miłość czy nienawiść do 
czworonogów, bo to nie one są winne, tylko ich 
właściciele, którzy wypuszczają je za potrzebą 
na trawniki, do parków, do piaskownic. Tyle 
razy już o tym pisałam, ale nic do właścicieli 
czworonogów nie trafia, Marzę o tym, żeby 
podonbnie jak w całym cywilizowanym świecie 
widok psa i jego pana z torebką i szufelką niko
go nie szokował, ale stał się obowiązkiem. To 
przecież od kultury ludzi zależy , jak się zwie
rzęta zachowują. 

Drugi wiosenny problem - to balkony. Kocha
my zieleń i kwiaty, ale jedni sadzą je i pielęgnu
ją, a inni wieszają na balkonach mokrą pościel, 

której woda te piękne kwiaty zalewa. No i fatal
nie z ulicy wyglądają rozciągnięte na balkonach 
sznury z majtkami i pieluchami. Apeluję więc do 
dobrego smaku: wieszajmy sznury nisko, osłoń
my balkony czymś estetycznym i kolorowym -
niech już tylko pięknymi kwiatami cieszą nasze 
oczy. W ub. roku ogłoszony został konkurs na 
najpiękniejszy balkon. Nikt się nie zgłosił, a 
szkoda, bo nagrody były cenne. Może w tym 
roku powtórzymy tę akcję? My te najpiękniejsze 
postaramy się pokazać Państwu na tytułowej 

stronie K. M. i myślę, że będzie to satysfakcja dla 
tych, którzy pięknem potrafią się cieszyć. 

Znacie Państwo powiedzenie ,.dzieci z piekła 
rodem"? już się takie w Międzyrzeczu pokazały : 
łamią krzewy, niszczą kosze na odpadki, zwie
rzętom i ptakom nie przepuszczą, biją młod

szych i słabszych. A co będzie potem ? 

A na koniec dobra wiadomość dla pań. W Mię
dzyrzeczu jest 2112 kawalerów na 1634 panny. 
Drogie panie, nie pozwólmy aby przyjezdne za.. 
bierały nam zalotników i same się koło nich d~ 
brze i szybko zakręćcie. A że najłatwiej przez 
żołądek do serca to przypominam, że w Bo~ 
wieku działa prężnie Liceum Gospodars~ 
Wiejskiego, w którym dziewczęta zdobywaJą, 
maturę i uczą się pieczenia, gotowania i dosk~ 
nałego prowadzenia domu. 

P.S. W K.M. 2/96 chochlik zmienił tytuł, który! 
powinien brzmieć: ,.Rozwiane złudzenia". Prze. 
praszam zainteresowanych 

WSPÓł.PRACA .PRZYNOSZĄCA EFEKTY 
Po powołaniu Międzyrzeckiego Klubu Siat

karskiego .,Orzeł" jego Zarząd, pod kierunkiem 
Preze a p. Romana Turowskiego, doprowadził 
do spotkania wszystkich Dyrektorów szkół pod
stawowych w Międzyrzeczu z władzami Urzędu 
Miasta i Gminy, na czele z burmistrzem p. Wła
dysławem Kubiakiem. a tym spotkaniu doszło 
do podpisania porozumienia dotyczącego dota
cji na sport szkolny- U. M. i G. w Międzyrzeczu 
pokryje koszty utworzenia w roku szkolnym 
1995/96 zajęć sportowych ze specjalizacji piłki 
siatkowej w klasach IV wszystkich szkół podsta
wowych w Międzyrzeczu. Z inicjatywy Zarządu 
Klubu do całego przedsięwzięcia został włączo
ny Urząd Wojewódzki w Gorzowie. Dyrektorwy
działu Kultury, Kultury Fizycznej i Sportu p. J. 
Dreczka dofinansował międzyrzecki sport mło
dzieży spisując trójstronne porozumienie z U. 

ZAPRASZAMY DO 

SPfCJALISTYCZNfGO SKlfPU 
Z BIELIZNĄ DAMSKĄ 
PoLECAMy: 

" biUSTONOSZE 
.- body 
.- fiG i 
; GORSETY 

" koMplETY biElizNy 
.- RAjsTopy włoskiE, 

fRANCuskiE 
" RAjSTOpy ziMOWE 

Z BOLESNE 
PRZEKŁUWANIE 

uszu 
Zapraszamy 

na udane zakupy 
CZYNNE 900-171° 

KIOSK Nr 14 
MIĘDZVRZECZ WIELKOPOLSKI 

TARGOWISKO 

M. i G. w Międzyrzeczu oraz Zarządem M K S 
.,Orzeł" do roku 1999. Na podstawie tych umów 
we wrześniu 1995 r. we wszystkich między

rzewckich szkołach podstawowych ruszyły zaję
cia sportowe ze specjalizacji mini - piłki siatko
we. W grudniu ubiegłego roku oraz styczniu i 
lutym bieżącego roku zostały zorganizowane 
trzy turnieje mini - piłki siatkowej klas IV chłop
cow pod patronatem M.KS. .,Orła" M-cz, w 
których rywalizowały Szkoły Podstawowe Nr l , 
2 i 3. Po bardzo zaciętych bojach rywalizację tę 
wygrali chłopcy ze Szkoły Podstawowej Nr 3 
pod opieką nauczyciela Bogusława Kowalika, II 
miejsce zajęła SP r 1 pod opieką nauczycielki 
Elżbiety Podgajskiej, a III miejsce zajęła SP , Tr 2 
pod opieką nauczyciela jerzego Boguty. Tym sa
mym chłopcy ze SP nR 3 zakwalifikowali się do 
finału Wojewódzkiego w mini - piłce siatkkowej. 
17 lutego 1996 r. w Sulęcinie odbył się Finał 
Wojewódzki w mini - piłce siatkowej chłopców, 
w którym reprezentacja klas IV Szkoły Podsta
wowej Nr 3 w Międzyrzeczu zajęła I miejsca w 
województwie gorzowskim, kwalifikując się do 
dalszych gier o prawo udziału w II Mistrzo
stwach Polski w mini - piłce siatkowej. a tur
nieju w Sulęcinie SP Nr 3 pokonała reprezenta
cję SP r 17 z Gorzowa, SP Nr l z Sulęcina i SP z 

Baczyny. Podkreślić chcę jednak, że pozio 
sportowy międzyrzeckich turniejów niejedn 
krotnie przewyższał turniej wojewódzki. Dla 
go uważam, że w międzyrzeckich szkołach 
dużo uzdolnionej dziatwy, z którą warto pra 
wać, a w niedalekiej przyszłości zastąpi ona o 
cnych zawodników II-go ligowego .,Orła" M-cz. 

Skład reprezentacji SP Nr 3 biorącej udział 
Mistrzostwach Wojewodztwa: 

l. Hałads Piotr kl.IVa 
2. Sołoducha Karto! kl. IVa 
3. Targoni Paweł kl. IV a 
4. Urbanek Paweł kl. IVa 
5. Łysek Michał kl . IVa 
6. Michalski Łukasz kl. IVa 

Opiekun zespołu nauczyciel w-f 
Bogusław Kowalik 

Sprzedam garaż murowpx 
znajdujący się za domem 

kultury. 

Wiadomość: 

Międzyrzecz tei.17·6J 

tel . Brójce 123 
ul. Żwirowa 7 

* sprowadzenie samochodów z zagranicy, wszystkie typy; 
* przewóz w/w do kraju ; 
* możliwość naprawy (odbiór samochodujuż sprawnego); 
* istnieje możliwość osobistego wyjazdu po zakup samochodu; 
* blacharstwo samochodowe; 
*mechanika pojazdowa; 
* używane części do samochodów zachodnich 
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~T aniec 
~ znaczy radość 

Od kilku już lat na terenie miasta Mę
dzyrzecza w MOKSiR działa pod kier~n
kiem p. Grzegorza Depty sekqa Tanca 
Towarzyskiego. . 

Jesienią ubiegłego roku grono rodzi-
ców, głównie tych dz1~ci , które ~ktywni e 
tańczą zdecydowały s !ę utworzyc Stowa
rzyszenie Miłoś~ikó~ Tańca T.owarzy
skiego ,FAN" z s1edz1bą w MOKS1R. 

Naczelnym zadaniem Stowarzyszenia 
będz ie udzielani~ .wszechstronnej pomo
cy organizacyjneJ. 1 matenalneJ. młodz 1ezy 
uprawiającej tę piękną dyscyplinę sportu. 

Nie ukrywamy, że podstawą naszej dzia
łalności będzie poszukiwanie wszelkich 
podmiotów gospodarczych i osób, którzy 
swoimi środkami bedą nas wspierali. 

Wiele takich osób i firm nam życzli
wych spotkal iśmy przy okazji organizowa
nia wspólnie z MOKSiR w dniu 
13.01 .1996r. Karnawałowego Turnieju 
Tańca Towarzyskiego. w którym wzięło 
udział około 80 par z wiei u województw. 

Tym wszystkim pragniemy na łamach 
Kuriera Międzyrzeckiego w imieniu orga
nizatorów podziękować : GBS M-cz, PZU 

M-cz. Hurtownia .Ekspol", sklep .świat 
Dziecka", Przedsięb iorstwo Handlowe 
.Abex", Hurtownia .Topaz", Hurtownia .U 
Marka", Z-d Obrotu Sur. Wt. , Hurtownia 
.Hurt", Spółka Usługowo-Handlowa Z. i P. 
Płatkowscy , Biuro Prawne Z. Felski, 
• MODA" J. Słomiński , .lnstalko" p.R. Strzel
czyk, p. B. Żbikowska, p. E. Plaszczyk. 

*** 
Obecnie Stowarzyszenie posiada peł

ną osobowość prawną. 
Pragniemy poinformować, że człon

kiem Stowarzyszenia może zostać każdy 
kto swoją pracą lub pomocą finansową 
pragnie wspierać rozwój kultury, tańca i 
piękna ruchu. 

ZARZĄD 

Stowarzyszenie Miłośni ków Tańca 
Towarzyskiego "FAN" 
ul Konstytucji 3 Maja 30 

66-300 Międzyrzecz 
konto: 

GBS Międzyrzecz z/s w Trzcietu 
921246-54364-271-4 

en en 
co -

"T RE X" GRAŁ W ORKIESTRZE! 
Za sprawą wirusa komputerowego - młodszego brata drukarskiego cho

chlika i krewnego tzw. kaczki dziennikarskiej - w artykule "Międzyrzecz 
grał w Orkiestrze", jaki opublikowany został na łamach ostatniego numeru 
"K M": zabrakło nazwy zespołu "Trex" - jednego z uczestników charyta
tywnego konaceru, który odbył się 7 stycznia br. na scenie kina "Świt" w 
ramach Wielkiej Orkiestry Świątecznej Pomocy. 

Wirus został wykryty i doprowadzony przed kolegium redakcyjne "Ku
riera". Psotnik przyznał się do winy i solennie obiecał, że więcej nie będzie 
płatał takich psikusów, a ja- w jego oraz swoim imieniu- za błąd serdecz
nie przepraszam panów Tadeusza Rysmana, Mirosława Prokopca i Czesła
wa Nowakowskiego . 

Dariusz B R O Ż E K 

fłf.J-... fłSZI~NII~ 
MIĘDZVRZECKI OśRODEK T URYSTYCZNY 
ogłasza przetarg nieogranicznony NA REMONT POMOSTU 

BETONOWEGO znajdującego się na terenie ośrodka wypo

czynkowego "Głębokie l". 

l . Szczegółowe warunki przetargowe są do nabycia w Międzyrzec
kim Ośrodku Turystycznym ul. Sportowa 5, 66-300 Międzyrzecz , 
tel. (095 41) 20-33. Cena formularza zawierającego warunki prze
targowe wynosi 1 O zł . 

2. Oferty należy składać w zamkniętych kopertach z napisem 
"Przetarg - remont pomostu" w terminie od 02.03.96 do 
01.04.1996r do godz. 1500 w Sekretariacie Urzędu Miasta i Gmi
ny Międzyrzecz, Rynek 1, 66-300 Międzyrzecz . 
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WYWOŁYWANIE FILMÓW 
WYKONYWANIE ODBITEK 

KOLOROWYCH 1 GODZ. 

KOLOROWE ZDJĘCIA DO DOWODÓW, 
LEGITYMACJI, PASZPORTÓW ITP. 3 MIN. LUB 3 DNI 1/2 CENY 

1 DZIEŃ 

OS. CENTRUM 4 TEL 2Q.32 

ZAKŁAD CZYNNY CODZIENNIE OD 9.00 ·17.00 

ceny konkurencyjne oraz z bonifi katą dla stałych klientów 

ZAPRASZAMY 

'(1..'=.41/ 11 1../~· ~ 

1\aiał Włodarczyk 

FILMOWANIE 
A'AME21 VIDEO 

t/ Śluby 
t/ Chrzciny 
t/ Studniówki 
t/ Komunie św. 
t/ Inne zlecenia 

t/ Czołówki komputerowe 
t/ Efekty specjalne 
t/ Podkłady muzyczne 

66-300 Międzyrzecz 
Os. Kasztelańskie 17c/4 

Usługi 

video 

zalcresie: 
- filmowania kamerą video 
uroczystości okolicznościowych, 

- produkcję filmów 
promocyjno-reklamowych, 

- montaż i realizację materiałów 
amatorskich, czołówki komputerowe, 
podkłady muzyczne, efekty specjalne. · 

Dzięki nowoczesnej technologii gwarantujemy 
wysoką jakość obrazu (S-VHS) i dźwięku (Hl-FI stereo) . 

Studio V IDEO 

"FLESZ" 
Franciszek Saraniecki 
u l . Wojska Polskieg o 268/5 

66-300 Międzyrzecz 

Filia: ul. Ściegiennego 2 

~OC~AID @ffl~ZWV ~ó 
lh~'łda,,., 13J~J., 4,. -e"'. 8~~t~~~~c. 

Optycy dyplomowani 

Poleca: 
- realizację recept wydziału zdrowia 
-realizację zleceń prywatnych 
- azerok:i aaortyment opraw 
- każdy rodzaj 
azkieł 

C~eodpom~imkudopi~u 
w godz. 9.00-17.00 

i soboty od 9.00 do 3.00 

Gabinet okulistyezny dodz. przyj~ 
wtorki i czwartki od 16.00 

66-300 MIĘD2YR.ZECZ 
ul. 30 Stycznia 19, tel. dom. 33-15 
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WKRÓTCE WIOSENNE PORZĄDKI 
FOT. J. DĄBROWSKI 

Tomasz Boroniecki 
66-300 MI ĘDlYRZEQ 

PASAŻ HANDLOWY przy ul. Ściegiennego 
POLECA: 
Szer i wybór arty ułó 

ianych, 
·erząt r no nych 

firm r gryz · , pt ki, 
gady, ryby egzotyczne rw--

Informujemy 
stałych i nowych 

klientów, 
że sklep zoologiczny 

. . 
mieszczący się 

przy ul. Wesołej l O 
został przeniesiony 

na ul. Ściegiennego 2 
(pasaż handlowy) 
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ZAPUSTY U SENIORÓW 
" ... Koniec zapust, dziś ostatki 
Przechodzimy do tej chatki 
Przynosimy skromne dary, 
Bo tak każe zwyczaj stary. 

Korsakowa Wasza znana 
To guślarka zawołana, 

Szczęść nam Boże, pogodę ducha, 
Szczęść nam zdrowia, pomyślnością, 

By po siedmiotygodniowym poście, 
Powrócić zdrowym do Klubu Seniora .. . " 

( apisała: Wanda Korsak . Zapusty•, 
naj starsza seniorka i autorka tego wiersza) 

W środę, 14 lutego 1996 roku w 
Klubie Seniora w Międzyrzeczu 
odbyły się zapusty u seniorów. Na 
to spotkanie przybyło 40 seniorek i 
seniorów, mieszkańców Między
rzecza. Najstar::.i seniorzy, to Wan
da i Zbigniew KORSAKOWIE, w 
lutym obchodzą 50-lecie pożycia 
małżeńskiego . 

Najmłodszą seniorką tego klubu 
jest Katarzyna Burczak. 

Część konsumpcyjną sponsoro
wali Państwo Danuta i Roman Roj
kowie - Zakład Produkcyjno - Han-

Fe1ie minęły bardzo szybko i za
nim i ę obejrzałam, już ujrzałam 
ich koniec. 

Nasza szkoła - SP nr 2 -jest za
przyjaźniona ze szkołą niemiecką z 
Bad Freienwalde. Na zasadzie tej 
przyjaźni są organizowane różnego 
rodzaju wyjazdy i spotkania. Także 
w tym roku jest organizowany wy
jazd do Karpacza. Oprócz młodzie
ży niemieckiej i polskiej wyjeżdża 
grupa dzieci z rodzin znajdujących 
się w trudnej sytuacji materialnej. 

Już w niedzielę będziemy oczeki
wali przybycia do Międzyrzecza gru
py młodzieży z Bad Freienwalde. 
Wyjazd do Karpacza ma być w ponie
działek ok. godz. 815 spod SP nr 2. 
Będziemy mieszkali w Domu 

Wczasowym "Bałtyk- Urocza". 
Program całego wyjazdu jest 

bardzo ciekawy, m.in.: nauka jazdy 
na nartach, zwiedzanie Świątyni 
Wang i Muzeum Zabawek. Flano
wane też jest doskonalenie języka 

dlowy, Piekamia- Ciastkarnia przy 
ulicy Krasińskiego nr 9 w Między
rzeczu. 

SENIORZYSERDECZNIE 
DZIĘKUJĄ. 

Na wstępie serdecznie powitała 
wszystkich seniorów, Pani Kierow
niczka Klubu Seniora Czesława 
MALKO. l 

Czas mile spędzony przy kawie i l 
pączku na długo pozostanie w ludz
kiej pamięci. 

K. K ULA S 

niemieckiego przez młodzież pol
ską. Oprócz tego zostanie zorgani
zowany wyjazd wyciągiem na Kopę 
oraz wejście na Śnieżkę. Ma się 
odbyć także plener plastyczny 
.,Zima w górach", z czego ja jestem 
szczególnie zadowolona. 

Wyjazd ten dostarczy, z całą 
pewnością wszystkim jego uczest
nikom wielu miłych wrażeń . 

Mam nadzieję , że pogoda nam 
dopisze ! 

Po powrocie z gór podzielimy się z 
Redakcją oraz czytelnikami « Kurie
ra MiędzyrzeclrJego» wrażeniami. 

W imieniu wszystkich uczestni
ków chciałabym serdecznie podzie
kować ludziom, bez których wyjazd 
ten byłby niemożliwy , czyli : Rodzi
com, dyrekcji SP nr 2, p. Teresie 
Flisikowskiej, p. mgr Marii Jane
czek, p. mgr Aldonie Baryle a także 
sponsorom za wyrozumiałość i fj
nansowe wsparcie. 

Joanna Kozakiewicz 

·~ f) t• t-... f) S Z l~ N I l~ 
MIĘDZVRZECKI OśRODEK TURYSTYCZNY 

ogłasza przetarg nieograniczony 
na dzierżawę budynku "Na Palach" 

znajdującego sie na terenie ośrodka wypoczynkowego "Głębokie Ił " 
z przeznaczeniem na działalność kulturalno - gastronomiczną. 

1. Szczegółowe warunki przetargowe są do nabycia w Między
rzeckim Ośrodku Turystycznym ul. Sportowa 5, 66-300 Mię
dzyrzecz, te l (095 41) 20-33. Cena tormularza zawierającego 
warunki przetargowe wynosi 1 o zł. 

2. Oferty należy składać w zamkniętych kopertach z napisem 
"Przetarg - NA PALACH" w terminie od 2. 03.96 r do 
20.03.1996r godz. 15.00 w Sekretariacie Urzędu Miasta i Gminv 
Międzyrzecz , Rynek 1, 66-300 M iędzyrzecz. · 

SPOTKANIE 
Z MŁODZIEŻĄ ... 

Zgodnie z planem pracy wychowaw· 
czej - Ośrodek Szkolenia i Wychowania -
OHP w M iędzyrzeczu , w dniu 16 stycznia 
1996 roku, o godzinie 9,30 odbylo się 
spotkanie z dyrektorem Poradni Wycho· 
wawczo - Zawodowej w Międzyrzeczu . 

panem mgr Zbigniewem Kozińskim , ab
solwentem Uniwersytetu im. Mikołaja Ko· 
pernika w Toruniu, _aktualnie mieszkają
cego w Międzyrzeczu . 

Temat: .PATOLOGIA SPOŁECZNA 
WŚRÓD MŁODZIEŻY l SKUTKI JEJ LE· 
CZENIA". 

Cel generalny wychowania, to żeby 
dzieci i młodzież nie paliła papierosów, 
nie . nadużywała napojów alkoholowych, 
nie naś ladowała rodziców, gdzie matka 
czy ojciec często zag lądają do .kieliszka". 

Jednym z głównych motywów ekspery
mentów z paleniem papierosów, z piciem 
alkoholu jest zwykła ciekawość . 

Człowiek , który używa alkohol, wcze
śni ej lub późnie j ciężko choruje, sam 
skraca sobie życie . Alkoholizm zaliczany 
jest do chorób społecznych . Nałogowego 

alkoholika w razie konieczności trudno 
jest uśpić przed operacją , tak poważme 
ma uszkodzony uklad ner.vowy. 

Jednocześn i e chcę , jeszcze wspo· 
mnieć,że w dniu 22 stycznia 1996 roku o 
godzinie 10,00 w Ośrodku Szkolenia i 
Wychowania w Międzyrzeczu odbyła s i ę 
ciekawa prelekcja z uczestnikami, czyli 
młodz ieżą , którą prowadził pan Piotr 
Szpytko · Kurator Zawodowy, Wydziału 

Rodzinnego i Nieletnich, przy Sądzie Re
jonowym w Międzyrzeczu . 

Temat prelekcji: .System sądownictwa 
w Polsce" 

Pan Piotr bardzo ciekawie opowiadał 
młodz ieży o swojej pracy kuratorskiej, 0 
resocjalizacji , o młodzieży , która jest w 
konflikcie z prawem. 

Dozór kuratorski obejmuje niełetniegci 
do 21 roku życia. Za pozytywne zachowa
nie w okresie nadzoru, nieletni może byt 
zwolniony na wniosek kuratora, a rozpa
trzony przez Sąd . 

Aktualnie przy Sądzie Rejonowym r, 
Międzyrzeczu , Wydz iału Rodzinnego N. 
letnich jest zatrudnionych czterech tura. 
torów zawodowych, o zasięgu 10 gnin, 
na Ziemi Międzyrzeckiej, województwa 
gorzowskiego. 

Myślą przewodnią o pracy kuratorów 
sądowych i podopiecznych jest ceł gene
ralny" .CHCEMY ICH WRÓCIĆ SPQ. 
l ECZNEMU ŻYCIU .. . " 

T o jest właśnie kuratorskie wsparcie. 
W spotkaniu wzięło udz iał 100 uczest· 

ników, uczniów pierwszego i drugi 
rocznika wraz z wychowawcami: l 
Malinowska, Feliksem Dziubińskim . Zo 
Kaluską , K~zimierzem Kulasem. 

Można uważać. że takie spotka · 
uczą i wychowują młodzież . zapobieg 
w walce przed narkomanią, hamują mło
dz ież przed dokonaniem czynu przes 
czego, są cenną lekcją wychowania. 

Kazimierz K 

Szaradziści i krzyżówkowicze ! 
Nadal czekam na przyszłych 

członków, bo wiosna już niedaleko. 
. ie ma się czego wstydzić , bądź co 
bądź każdy ma jakąś wiedzę i lubi 
rozwiązywać te "trudne krzyżówki" 
które zalewają nasz rynek. J UŻ 
odbyło się wiele imprez szaradziar
skich np. na terenie województwa 
zielonogórskiego, jak w Zielonej 
Górze, Gubinie czy Głogowie . A u 
nas- IC. 

Aby zachęcić do wstąpienia i za
łożenia Międzyrzeckiego Klubu 
Szaradzistów proponuję rozwiązać 
poniższe zadanie szaradziarskie 
które nie sprawi - myślę trudności. 
A kto je rozwiąże zostanie człon
kiem. ODWAGI ! 

Luc Eugeniusz 
ul. Krasińskiego lOB/6 

66-300 Międzyrzecz 

o 
o l 

o 
o 

o 

ależy otworzyć kwadrat ma: 
giczny składający się z rzeczoWDk. 
ków pospolitych w m. l. poj. Na~ 
wiązania czekam do końca MAR 
CA Czeka nagroda którą funduje 
autor tego zadania. Rozwiązania 
nadsyłać wyłącznie na kartkach po
cztowych pod adresem 

PS. Zadanie może mieć kilka rozwiązań , samogłoska "0 " może występo
wać kilka razy. Członkostwo w klubie do niczego nie zobowiązuje, chyba 
że członkowie zadecydują inaczej. 

• PRZYDOMOWE BEZOBSŁUGOWE 
OCZVSZCZALNIE ŚCIEKÓW 

•ZBIORNIKI NA OLEJ OPAŁOWY 
NORMA ISO 9001 i 9002 
SarRA.LENTZ - POLSKA PPH i UINES 

mgr inż. Krzysztof UTOWCZENKO 
teł. (061) 687544 -
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PRZED POBOREM 
spraw wewnętrznych lub są obywatelami polski
mi stale amieszkującymi za granicą. 

- Na terenie działania WKU Międzyrzecz 
istnieje kilka szkół specjalnych, czy absol
wenci tych placówek są powoływani do za
sadniczej służby wojskowej ? 

_W dniu 18.03.1996 r. na_tereni~ naszej 
. rzeprowadzony będzie koleJny po-gmtnY P 

bór. Informacji na powyższy temat 
udzi elił "KM " podpułkownik 
Romuald Sikorski - kierownik 
sekcji poboru i uzupełnień 
międzyrzeckiej WKU. 

RS _ Komenda nasza obejmuje ad~inistracyj-
. bszar Urzędu Rejonowego w Międzyrzeczu 

me o · · L b · · ) · b zar ( ócz gmin Sulęcm 1 u mew1ce 1 o s 
JP~du Rejonowego w Międzychodzie. W ~m r::u pobór dotyczyć będzie przede wszystkiT? 

żczyzn urodzonych w 1977 roku tzw. roczm
~aę podstawowego. Na obszarze obu urzędów do 
~boru stanie około 800 młodych mężczyzn, Do 
oboru staną także poborowi roczników star-

p h . d . szych ubiegającyc s1ę o o roczeme. 

_ Jaki dokument reguluje sprawy poboru 
,,., naszym kraju ? 

JE - Określa to znormalizowana "Ustawa o 
powszechnym obowiązku obrony RP" z dn. 
21.11.1967 wydrukowana w Dzienniku Ustaw 
Nr 4 z 1992 r. poz. 16, która między innymi 
mówi, że "Obrona ojczyzny jest sprawą i obo
wiązkiem wszystkich obywateli RP" "Powszech
nemu obowiązkowi obrony podlegają wszyscy 
obywatele polscy zdolni ze względu na wiek i 
stan zdrowia do wykonania tego obowiązku". 

"Mężczytni, którzy w danym roku kończą 19 
lat życia (poborowi) są obowiązani stawić się do 
poboru w określonym terminie i miejscu". 

- Poznaliśmy już określenie poborowy a 
co to jest pobór ? 

RS - Pobór jest to czynność administracyjna; 
sam pobór oznacza obowiązek zgłoszenia się do 
rejonov.rych komisji lekarskich i rejonowych ko
misji poborowych w celu założenia ewidencji 
wojskowej poborowych, ustalenia ich stanu 
zdrowia i nadania właściwego przeznaczenia do 
służby wojskowej. Pobór na terenie kraju zarzą
dzają Ministrowie: Spraw Wewnętrznych i Obro
ny Narodowej a przeprowadzają wojewodowie 
przy współudziale szefów wojewÓdzkich szta
bów wojskowych oraz kierowników urzędów re
jonowych. Wojewodowie powołują corocznie za
rządzeniem rejonowe komisje lekarskie i rejono
we komisje poborowe. W zarządzeniu wojewody 
oprócz osób wyznaczonych do komisji określo
ne są term1ny urzędowania komisji oraz miejsce 
ich pracy. 

Obie komisje działają niezależnie od siebie 
ale przeważnie w tym samym budynku, jednak
że w odrębnych pomieszczeniach. Ich decyzje 
są niezależne i niezawisłe. Na orzeczenie komi
sji nie ma wpływu żaden organ wojskowy. 

Rejonowa komisja lekarska ma za zadanie okre
ślenie zdolności poborowych do czynnej służby 
~?jskowej a do zakresu działania rejonowej komi
SJI poborowej należy orzekanle o udziełamu odro
C~ń zasadniczej służby wojskowej oraz skierowa
nm poborowego do służby zastępczej . 

· Kim są członkowie rejonowej komisji 
Poborowej? 

RS - Skład komisji określa Rozporządzenie 
Rady Ministrów z dnia 5.06.1992r. zamieszczone 
~Dz. U. Nr 48 pod poz. 218 przewodniczącym 
Jest Kierownik Urzędu Rejonowego lub jego za
tiępca. ~z~onkowie to: Wojskowy Komendant 
b zup~Ien l~b. jego przedstawicie.], wójt lub 

unn1strz własc1wy ze wzgledu na miejsce po by-

tu poborowego, pracownik Urzędu Rejonowego, 
który pełni obowiązki sekretarza komisji. 

- A rejonowa komisja lekarska ? 
RS - Rejonową komisję lekarską powołuje wo

jewoda spośród lekarzy społecznej służby zdro
wia. Członkami komisji powinni byc lekarz spe
cjalista chorób wewnętrznych chirurg. Komisję 
tworzy 3 lekarzy oraz sekretarz. 

- Jakie dokumenty powinien posiadać po
borowy stając przed rejonową komisją le-
karską ? , , , . 

RS - Powinien posiadac dowod tożsamosc1 a 
w wypadku schorzenia dokumentację leczenia 
lub inne dokumenty stwierdzające jego stan 
zdrowia. Poborowy uznany za zdolnego do oby
cia służby wojskowej ma prawo wystąpić do rejo
nowej komisji poborowej z wnioskiem o odro
czenie służby. 

- W jakich przypadkach takie odroczenie 
się przyznaje ? 

RS - RKPob. udziela odroczenia ze względu 
na konieczność sprawowania opieki nad człon
kiem rodziny oraz osobiste prowadzenie gospo
darstwa rolnego. Poborov.ry ubiegający się o ta
kie odroczenie powinien zwrócić z wnioskiem 
do wójta lub burmistrza przed terminem wezwa
nia do komisji. 

Ponadto RKPob. udziela odroczenia ze wzglę
du na stan zdrowia tym poborowym, którzy 
przez RKL zostali uznani za czasowo niezdol
nych do czynnej służby wojskowej. 

Druga grupa odroczeń to odroczenia udzi~la: 
ne przez Wojskowego Komendanta Uzupełmen 
lub jego Przedstawiciela. 

Są to odroczenia udzielane ze względu na po
bierarue nauki, prowadzepJe własnej kampanii 
wyborczej, wybrania do Sejmu, Senatu lub orga
nów samorządu terytowialnego, uznania za jed
nego żywiciela rodziny. 

- Czy możemy bliżej wyjaśnić 
sprawę odroczenia , na czas nauki ? 

RS - Otóż, te odroczenia można uzy
skać tylko ze względu na pobieranie 
nauki w szkole średniej, pomaturalnej, 
zakładzie kształcenia nauczycieli lub 
szkole wyższej. Nie może korzystać z 
tego odroczenia uczeń zasadniczej 
szkoły zawodowej. Jednakże taki uczeń 
może wystąpić do Wojskowego Ko
mendanta Uzupełnień z wnioskiem o 
przesunięcie terminu powołania o ile 
do końca nauki pozostało mu ukończe
nia tylko jednej klasy. Nie będzie to jed
nak odroczenie. 

- A kogo nie powołuje się do służ
by wojskowej? 

RS - Absolwenci szkół specjalnych, jeżeli oka
żą się zdolni do służby wojskowej (k.atego~a A~ 
przeznaczeni są do służby w obrome ~yw1lne~ . 
Żaden nie trafi do zasadniczej służby WOJSkoweJ. 

- Kto i w jakim przypadku może udzielić 
poborowemu zgody na odbycie zastępczej 
służby wojskowej ? 

RS - Poborowi przeznaczeni do odbycia zasa
dniczej służby wojskowej, do służby w obron~e 
cywilnej lub przeszkolenia wojskowego, a me 
korzystają z odroczenia mogą ze względu na 
przekonanie religijne lub wyznawane zasady 
moralne ubiegać się o skierowanie do służby za
stępczej. Służba zastępcza pole~a na ~konani~ 
w czasie pokoju prac na rzecz rożnych mstytuq1 

. społecznych i państwowych . Poborowy składa 
wniosek o służbę zastępczą do RKPob. Służba ta 
trwa dla poborowych przeznaczonych do zasa
dniczerj służby wojskowej lub OC 24 miesiące , 
dla absolwentów wyższych uczelni 9 miesięcy. 

- Co grozi poborowemu, który nie stawi 
się na wezwanie komisji po~oro~ej lu!> 
uchyla się od obowiązku czynneJ służby WOJ
skowej? 

RS- Kodeks kamy przewiduje, że poborowy, 
który wbrew obowiązkom wynikającym z usta
wy uchyla się od wykonania tego obowiązku 
podlega karze grzywny, karze aresztu , a nawet 
karze więzienia do 3 lat. 

- Dziękuję za rozmowę i przypominam 
chłopcom z rocznika 1977, że komisja pobo
rowa i lekarska będą urzędować w WKU 
Międzyrzecz przy ulicy Wojska Polskiego 13 

Z Alt AD 
BUDOWLANY 
PRODUKfJA 

IUStUGI 

Anna Kuźmińska-Świder 

ZBIGNIEW ŚWIĄTEK 
64 - 360 ZBĄSZYŃ 

ul. Mostowa 4A teł. 361 
RS - do czynnej służby wojskowej nie 

powołuje się poborowych uznanych 
przez komisje lekarskie za niezdolnych 
do tej służby (orzeczono im kategorię 
zdrowia D lub E), odroczonych od służ
by przez RKPob. lub Wojskowego Ko
mendanta Uzupełnień . Ponadto nie po
wołuje się poborowych którzy zostali 
uznani za zdolnych do tej służby jeżeli 
pobierają naukę w szkole wyższej do 
czasu kiedy staną się absolwentami 
szkół wyższych, pełnią służby przygoto
wawcze lub służbę w Policji, Urzędzie 
Ochrony Państwa lub Straży Granicznej 
albo pobierają naukę w szkołach resortu 

pcfec~: • 
-STROPYtypu łe~~,G 
- PUSTAKI ŚCIENNE 
- BLOCZKIBETONOWE 
- KRAWĘŻNIKI 
-NADPROŻA 

Ujlu-~i: 
- BLACHARSKO - DEKARSKIE 
-REMONTOWO-BUDO~ANE 
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Z przeszłości 
Mezerici - Meseritz - Międzyrzecza 

1773 
Kasacja zakonu jezuitów i likwidacja placówki w Międzyrzeczu . Budynek 
kolegium przejęła Komisja Edukacji Narodowej i w latach późniejszych 
sprzedała miastu. Kościół i klasztor przekazała parafii św. Jana, nierestau
rowany kościół uległ dewastacji i został w 1806 rozebrany. W początku XIX 
wieku posesja pojezuicka między ul. Młyńską, Paklicą i Podzamczem zo
stała włączona do miasta i przekazana pod budownictwo mieszkaniowe. 

1780 
Powstał pierwszy szczegółowy plan miasta, przedmieść i gruntów 
ornych wykonany przez architekta krajowego Szulca. Pomiarów dokonał 
inż . Harnisz. 

1791-29 lipca 
Odbyły się uroczystości związane z uchwaleniem Konstytucji 3-Maja. W 
ratuszu międzyrzeckom burmistrz ]ohann Gotllib Spiller, członkowie za
rządu miejskiego oraz ponad 300 mieszczan podpisało akt Konstytucji. 
Wieczorem na koszt miasta wydano wielki bankiet. Mieszczanie święto
wali do późnych godzin nocnych wznosząc toasty "Niech żyje nasz Król 
Stanisław Audust Poniatowski". 

1792- 7 kwietnia 
Odbyły się pierwsze samodzielne miejskie wybory członków rady miej
skiej zgodnie z punktem III Konstytucji 3 -Maja. 

1793 
W wyniku II rozbioru Polski Międzyrzecz dostaje się pod panowanie Prus. 
W dniu 6 października 1793 r. król pruski Fryderyk Wilhelm II odwiedził 
miasto, pierwsze z 251 włączonych do Prus. 

1806 - 26 listopada 
Napoleon w drodze z Berlina do Poznania nocował w Międzyrzeczu w Ryn
ku w domu bogatego kupca-sukiennika].]. Volmera. 

1807-1815 
Po utworzeniu Księstwa Warszawskiego Międzyrzecz znalazł się w grani
cach tego księstwa. Powraca polska administracja. Zachowała się polska 
pieczęć, którą również posługiwała się polska administracja miejska w la
tach 1945-47. 

1808 
W Międzyrzeczu stacjonował 9 pułk piechoty Księstwa Warszawskiego w 
skład którego wchodziło wielu żołnierzy mieszkańców Międzyrzecza i 
okolicy. Półk ten dowodzony przez generała Księcia Antoniego Sułkow
skiego po krótkim postoju w mieście wymaszerował do Hiszpanii. 

1813 
Podczas powrotu armii napoleońskiej spod Moskwy przez Międzyrzecz 
przemieszczały się niedobitki wielkiej armii: 

- 16 stycznia przybył do miasta oddział 400 kawalerzystów Wirtembur
czyków bez koni, przemarzniętych z licznymi odmrożeniami. 

- 15 lutego przybył z 500 żołnierzami generał- książe Eugen de Bea
nharnis - wice król Italii. Po 3 dniach odpoczynku wymaszerował w kie
runku Frankfurtu. 

- W lutym stacjonował również oddział polskich żołnierzy dowodzony 
przez generała Mikołaja Sokolnickiego, który opuszczając miasto wy
dał pożegnalny bankiet w którym wzięła udział okoliczna szlachta że
gnająca polskich żołnierzy, których Międzyrzecz będzie ponownie 
oglądał dopiero po 132 latach w 1945 r. 

1815 
Po upadku Napoleona w wyniku postanowień Kongresu Wiedeńskiego 
Międzyrzecz zostaje ponownie włączony dp Prus. 

Materiały historyczne opracowali: 
St. Cyraniak i W. Dramowicz 

N owe tnożli w ości 
W siedzibie Fundacji Rozwoju Demo

kracji Lokalnej w Szczecinie 5 lutego roz
począł się pierwszy moduł .Młodzieżo

wych Warsztatów Dziennikarskich". 
Spośród 150 podań po przeprowadze

niu selekcji zostało tylko 25 osób. 
Tym bardziej jesteśmy zadowolone i 

usatysfakcjonowane gdyż nasze podania 
zostały przyjęte . Jest to dla nas duże wy
różnienie , biorąc pod uwagę fakt, że o 
organizowaniu tych warsztatów dowie
działyśmy się przez kontakt z Kurierem 
Międzyrzeckim . Warsztaty te pozwalają 
na zawarcie nowych znajomości i posze
rzenie własnych horyzontów. 

Młodzież z prowincjonalnych miasteczek 
i wsi ma dużo mniejsze szanse na spraw
dzenie się , dlatego zakwalifikowanie się na 
te warsztaty daje nam możliwość przebicja 
się , przedstawienia własnych poglądów. 

Praca z profesjonalistami takimi jak: Prze
mysław Fenrych-w latach 1990 -1 991 dy
rektor naczelny Ośrodka Radia i T elewizji w 
Szczecinie, autor projektu .Młodzieżowych 

Warszalów Dziennikarskich" wraz z Krzy
sztofem Soską redaktorem naczelnym radia 
AS, właścicielem firmy zajmującej się pro
dukcją programów radiowych , Robertem 

Krupowiczem - dziennikarzem radiowym 
Kierownikiem Redakcji Dzienników Po!skie
go radia Szczecin, Adamem Zadwarnym 
dziennikarzem Gazety Wyborczej, oraz 
Pawłem Kozackim - dominikaniem. dUSZpa. 
sterzem akademickim w Szczecinie, redak
torem naczelnym wydawanego w Poznaniu 
miesięcznika .W drodze", jak również z 
dziennikarzami amatorami, poszerza wie
dzę, uczy, mobilizuje do większego zaanga. 
żowania w to co się robi, jak rownież bawi i 
pozwala nawiązywać nowe znajomości 1 
wymieniać poglądy . 

Organizatorzy włożyli w realizowanie 
tych warsztatów ogrom pracy i cierpliwo
ści . Nie poszło to na marne, gdyż zajęcia, 
ćwiczenia i tematy poruszane podczas 
pierwszego spotkania, były bardzo inter. 
sujące , przedstawione w bardzo prosty i 
dostępny sposób. 

Teraz z niecierpliwością czekamy do 
kwietnia aby udać się na wiosenne już 
drugie spotkanie. 

Agnieszka Burniak i Janina Burdz 
z Zespołu Szkół Rolniczych 

w Bobowieku 

Robota dla hycla 
Niedawno w naszym mieście miało 

miejsce tragiczne wydarzenie - rottweile
ry pogryzły dziecko. Pisało o tym obszer
nie wiele gazet, ukazał się reportaż tele
wizyjny w Teleskopie. Myślę, że wszyscy 
jesteśmy wstrząśnięci ogromem nie
szczęścia , które dotknęło jedną z mię
dzyrzeckich rodzin i serdecznie jej współ
czujemy. Zauważyłam jednak, że cho
dząc ulicami naszego miasta wszyscy je
steśmy potencjalnymi ofiarami psiej 
agresji. Rośnie bowiem ilość bezpań
skich i bezdomnych lub raczej .bezpań
skich i bezdomnych" psów. Sama byłam 
świadkiem sytuacji , kiedy ogromny bo
kser zaatakował przed księgarni ą .Best-

1 seller· kobietę prowadzącą na smyczy ja
mnika. Najpierw rzucił się na pieska, a 
potem na jego właściclelkę . Obserwujący 
to przechodnie (łącznie ze mną) stali 
bezradni. Kobietę uratowało wejście do 
księgarni. Bokser oddalił się z godnością 
w stronę ulicy chłodnej. Nie zauważyłam , 
na jego szyi ani obroży, ani znaczka iden
tyfikacyjnego. Nie wyglądał jednak na 
wycieńczonego lub zaniedbanego. Może 
więc domniemywać, że właściciel wypu
ścił z domu swego pupila, aby się wybie
gał. Podobno władze Szczecina wprowa
dziły nakaz znakowania psów kodem cy
frowym we wnętrzu małżowiny usznej. 
Nie sądzę jednak, aby ofiara psiej agresji 
czuła różnicę między pogryziemniem 
przez psa oznakowanego czy nieoznako
wanego. Trudno też przypuszczać, aby 
człowiek pogryziony, brocząc krwią , gnał 
za swym prześladowcą chcąc poznać 
miejsce zamieszkania jego właściciela . 
Dlatego apeluję do władz miasta o wpro
wadzenie nakazu znakowania psów i za-

trudnienie hycla, który wyłapywałby bie
gające samopas czworonogi. Psy ozna· 
kowane zwracałby właścicielom pobiera· 
jąc za tę czynność odpowiednio wysoką 
opłatę (np. jak za odholowanie samocho
du). Psy nieoznakowane odsyłałby la· 
godną metodą do .psiego raju". Już sly· 
szę protesty, że jest to bezduszne i rit
humanitarne. A jak się ma (wsparialy 
skąd inąd) humanitaryzm do serii bole
snych zastrzyków przeciw wściekliźrie 
aplikowanych każdej ofierze pogryzieria 
? Wiem, że zgodnie z powiedzeniem "zło
dziej ukradł, właśclciela powiesili" wirri 
są ludzie bez wyobraźni i poczucia odpo
wiedzialności , którzy biorąc do domU 
szczeniaka nie zdają sobie sprawy, że z 
małej kulki wyrośnie istota mająca po
trzeby psychiczne i fizjologiczne, któr8ł 
kiedy się znudzi , nie można schować dO 
skrzyni z zabawkami. Czasem właścicie
le nie wiedzą, że : .Kto zwierzę choWL 
albo się nim posługuje, obowiązany jell 
do naprawienia wyrządzonej przez rit 
szkody niezależnie od tego, czy było~ 
pod jego nadzorem, czy też zabląkalo Sił 
lub uciekło (Kodeks postępowania cyt& 
nego, art.431) . • Kto nie zachowuje Z'll't 
kłych lub nakazanych środków ostrożnO
ści przy trzymaniu zwierzęcia, podlega 
karze grzywny do 250 złotych lub karZł 
nagany. (Kodeks wykroczeń , art. Tn 

Warto więc zatrudnić miejskiego hyc
la, czy nie ? Pytanie to kieruję do wsrt 
stkich czytelników KM. Dyskusja na~
mach naszego pisma może przyczynić 
się do rozwiązania .psiego" problemu Y1 
naszym mieście. 

Anna Kuźmińska • świder 
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Basen w "piątce" 
"Programu powszechnej nauki pływania" wszy
stkie międzyrzeckie dzieci będą mogły zdobyć 
kartę pływacką. Kilkakrotnie w mojej rozmowie 
a panią Lechert pojawiła się cyfra 18 metrów 
jako długość basenu. Do pełni szczęścia, czyli 
25 metrów, trochę brakuje. Skąd wziąć pienią
dze na te 7 metrów ? Ośrodek, jako placówka 
specjalna nie został przejęty przez gmjnę. Na ra
zie !. Nie wiadomo, co stanie się np. po wprowa
dzeniu powiatów? Według pani Lechert istnieje 
możliwość dofinansowania budowy basenu 
przez miasto z fu nduszy samorządowych , kura
toryjnych lub pozarządowych . Decyzję należało
by jednak podjąć szybko, by nie opóźniać termi
nu rozpoczęcia budowy. 

w Specjalnym Ośrodku Szkolno -Wychowaw
czym w Międzyrzeczu, potocznie zwanym SP-5, 
uczY się obecnie 262 wychowanków pod okiem 
42 nauczycieli- wychowawców. Dzieci pobierają 
naukę w 8-klasowej specjalnej szkole podstawo
wej, 3-letniej szkole zawodowej o profilu - ku
charz oraz na trzech poziomach tzw. placówce 
oświatowej , gdyby nie informacja, że "w piątce 
bedzie basen". W rozmowie ze mną pani dyrek
to.r mgr M. Lechert nie dementuje tej wiadomo
ści. Przeciwnie, twierdzi, że za cztery lata dzieci 
z jej Ośrodka będą mogły odbywać zajęcia z kul
tu fizycznej w sali gimnastycznej z prawdziwe
go zdarzenia i pływać w 18-metrowym basenie z 
zapleczem rehabilitacyjnym. Stało się to możli
we dzięki włączeniu tej inwestycji do Programu 
Rządowego oraz pomocy ze strony PEFRO N -
państwowego Funduszu Rehabilitacji Osób Nie
pełnosprawnych. Wniosek o dofinansowanie bu
dowy kompleksu sportowego (hala sportowa + 

basen z zapleczem) pani Lechert wysłała do PE
FRON 2,11, 1993 r. Po dwóch latach oczekiwa
nia 28,.12.1995 r otrzymała zawiadomienie o po
stanowieniu z dn. 4,12,1995 r będącym wyni
kiem porozumienia między Ministerstwem Edu
kacji Narodowej, Ministerstwem Pracy i Polityki 
Socjalnej i PEFRO N o sfinansowaniu w /w inwe
stycji. Pierwszy miliard zostanie v.rykorzystany 
na sporządzenie planów i rozpoczęcie robót 
przygotowawczych. budowa zostanie w 100% 
zrealizowana ze środków pozabudżetowych wo
jewództwa. Cały obiekt zostanie wybudowany 
przy szkole, wzdłuż drogi do Kuźnika, na 70 aro
wej działce otrzymanej bezpłatnie od Skarbu 
Państwa. W 1993 r. planowany koszt budowy 
miał wynosić 14 mld. Dziś będzie to prawdopo
dobnie pięć razy więcej . Nie jest to pierwsza do
tacja z PEFRON dla Ośrodka w Międzyrzeczu : 

l) w 1993 r. otrzymano 50 mln. na sprzęt spo
rtowo-rekreacyjny, 

2) 50 mln. na wyposażenie gabinetu technolo
gicznego dla klas zawodowych, 

Ośrodek Szkolenio~ 

·~~ 
w Międzyrzeczu, ul. 30 StyCznia 47 · 
w mleslącu marcu zaprasza na kursy: 
1 )pedagogiczny dla instruktorów zajęć pr"'""'cz· nych, - . ~·1 . ~· 

2)klerowców wózków widłowych o napędzie 
akumulatorowym i spalinowym, 

3)podstawowy ·spawania gazowego 
4lBHP dl~ kadry kierowniczeJ 1 nadzoru, 
S)szkolerna okresowe dla pracowników fizycznych 
S)obatugl kotłów c.o ' , 
7)obsługi SPłlUrek, por:np, stacji Uzdatniania , 

Wody ' 
S)obelugJ wciągarek, suwnic l Innych 

UI'ZIIdzett dźwigowych 
9)obalugl komputerów IBM · , 

10l0balugi programów, min.WINDOWS, 
SUBIEKT, Rachmistrz 

Szkolenia prowadzone są w oparciu o najnowsze 
progra.my szkoleniowe i programy komputerowe 

0 
maJące zastosowanie w zakładaCh pracy. 
środek przyjmuje zgłoszenia COdziennie 

od PN w PT l soboty robocle 

-
w godzinach 8,00 • 16,00 

Ad T~. 21·97 (Studio Komputerowe .SCAN"). 
·9 ' 10 ·~kolenie w grupaeh wielOOsoboWyCh, ' 

małych Zespołach, indywidualnie 

3) wniosek o 500 mln. na wyposażenie gabine
tów rewalidacyjno-rehabilitacyjnych np. logope
dycznego został pozytywnie zaopiniowany i 
skierowany do realizacji, 

4) spodziewane jest dofinansowanie do zaku
pu samochodu towarowo-osobowego, 

5) wnioskowano o dofinansowanie wyposaże
nia w nowoczesny sprzęt do nauki gotowania. 

Absolwenci szkoły zawodowej są chętnie za
trudniani w restauracjach i stołówkach.Należy 
może przypomnieć. że przy zatrudnianiu osoby 
niepełnosprawnej zakład pracy otrzymuje około 
70 mln. na stworzenie dla niej miejsca pracy. 
Tak więc za cztery lata, bo tyie wg pani Lechert 
powinien trwać cykl budowy SP-5 wzbogaci się o 
halę sportową i basen. Cały kompleks będzie 
oczywiście służył przede wszystkjm wychowan
kom Ośrodka, ale, jak zapewnia pani Lechert. 
będą mogły z niego korzystać również dzieci z 
całego miasta i gminy. 
Niedługo wszystkie dzieci będą miały pięć 

godzin kultury fizycznej. W szkołach w ramach 

Wszyscy wiemy, że przy oddanej do użytku w 
ubiegłym roku SP-6 zaplanowano budowę sali 
gimnastycznej (a nawet miejskiej - widowisko
wej z basenem) czy radni i władze miasta podej
mą decyzję o partycypowaniu w kosztach budo
wy basenu przy SP-5 ? 

A może by tę sprawę rozstrzygnąć w gmin
nym referendum zadając mjędzyrzeczanom py
tanie: Czy chcą basen 25-metrowy ? 

Anna Kuźmińska - Świder 

W KLUB I E GARNIZONOWYM 
WYSTAWA OBRAZÓW 

Prace plastyczne autorstwa Wandy Namjest
nik mieszkańcy Międzyrzecza oglądaii w ub.r. -
na wystawie, która zorganizowana została w za
bytkowych murach szestnastowiecznego za
mku. W bm. pełne ekspresji obrazy olejne podzi
wiać można w Klubie Garnizonowym, gdzie pra
ce międzyrzeckiej artystki eksponowane beda w 
dniach od 10 do 31 marca br. · 

Wanda Namiestnik swoją przygodę z malar
stwem rozpoczęła w 1987r. Jak sama twierdzi: jej 
twórczość dojrzała zgodnie z rytmem naszych 
czasów. Autorka zaprasza wszystkich zaintereso
wanych na wystawę, będącą podsumowaniem bli
sko dziesięcioletnich, artystycznych poszukiwań 
oraz ekspozycją jej nietuzinkowej wyobraźni i 
własnych, jakże osobistych przemyśleń . 

KONKURS RECYTATORSKI 
Poprawną dykcję, jak również aktorskie i mu

zyczne uzdolnienia - zapre~entują uczestnicy 
Konkursu Recytacji , Poezji Spiewanej i Teatru 
Jednego Aktora, jaki odbędzie się w sobotę, 9 
bm., w Klubie Garnizonowym. 

Uczestnikami konkursu będą uczniowie miej
scowych szkół podstawowych , średnich oraz 
żołnierze służby zasadniczej, ze stacjonującej w 

Międzyrzeczu 17 Brygady Zmechanizowanej. 
Zainteresowanie recytatorskimi prezentacjami 
powinno być spore: w naszym mieście nie bra
kuje uzdolnionej młodzieży , dla której dodatko
wą zachętą bedą atrakcyjne nagrody rzeczowe, 
ufundowane m.in. przez Tadeusza Taborowakie
go-właściciela księgarni "Bestseller". 

KASETY I BILARD 
Do korzystania z bogatej oferty filmów wideo 

zaprasza wypożyczalnia kaset, mieszcząca się w 
budynku Klubu Garnizonowego, przy ul . Świer
czewskiego 26. Kasety video o nieco dłuższym 
"stażu" - do numeru 150 - wypożyczyć tam moż
na za rewelacyjnie niską cenę - zaledwie 50 gr. 
Trochę droższe są kasety nowsze, których wy
pożyczenie to wydatek rzędu l zł., podczas gdy 
ostatnie "hity", czyli takie filmy jak m.in. "Głupi i 
głupszy", "Szklana pułapka III", "Pulp fiction" i 
"Kongo" - kosztują tylko 2 zł. 

Wypożyczalnia czynna jest od poniedziałku 
do piątku, w godzinach od 16.00 do 19.00 oraz w 
soboty- godz. od 14.00 do 17.00. I nie jest to je
dyna, stała propozycja Klubu w dziedzinie roz
rywki: codziennie - w godz. od 13.00 do 22.00 -
korzystać tam można ze stołu bilardowego, co 
kosztuje 5 zł za jedna godzinę gry. 

(dab) 

JEDNOSfKA WOJSKOWA 2626 
W MIĘDZVRZECW 

wydzierżawi 

budynek byłego kina "PIAST' 
położonego w Międzyrzeczu przy ulicy Rynek, 

o powierzchni użytkowej 202m2• 

Ofe~ (z określonym rodzajem działalności gospodarczej i wysokością czynszu dzierżawnego) 
na_lezy skład~ć w kancelarii_ ~jnej J~dnostki Wojskowej 2626 w Międzyrzeczu przy ulicy 

WoJska Polsk1ego 17 w term1me 14 dm od daty ukazania się ogłoszenia w godz. 8.00- 13.00. 

Wybór oferenta nastąpi na podstawie konkursu ofert w dniu 29.03.1996r. 
O wynikach przetargu oferenci zostaną powiadomieni pisemnie. 

Blitszych informacji udziala Kierownik WAK przy JW 2626 tel. 4580. 

Zastrzega sie prawo unieważnienie przetargu bez podania przyczyn . 
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Parki narodowe na Świecie , wg Mię
dzynarodowej Unii Ochrony Przyrody i jej 
Zasobów, są powszechnie uznawane za 
kategorię chronionego obszaru. 

W Polsce obecnie mamy 20 Parków 
Narodowych. Najstarszym jest Białowie
ski Park Narodowy, który zastal utworzo
ny w 1921 roku i ponownie zatwierdzony 
w 1947 roku. Obejmuje on najlepiej za
chowaną część Puszczy Białowieskiej i w 
związku z tym zastal wpisany w 1977 roku 
na Swiatową listę Rezerwatów Biosfery. 
Naszym najmłodszym parkiem narodo-
wym jest Magurski Park Narodowy, który 
został zatwierdzony 1 stycznia 1995 roku. 

Ministerstwo Ochrony Środowiska pla-

kawszyto bóbr. W mokradłach spotykany 
jest jeszcze, ginący już w Polsce, żółw 
błotny . Więcej informacji na temat Dra
wiańskiego Parku Narodowego znajdzie
cie w pięknej książce pt. : .Przygoda woje
wództwa gorzowskiego". 

Zadanie marcowe polega na rozwiąza
niu krzyżówki , w której poznacie inne par
ki narodowe w Polsce. Rozwiązania jak 
zwykle kierujemy do Sekretariatu SP 1 do 
końca marca. Rozlosujemy ciekawe na
grody! 

chome wydmy, nazwa parku wywodzi 
się od starego plemienia zamieszku
jącego te tereny. 

3. Najbardziej wysuni ęty na południowy 
wschód Polski , ze zwierząt spotykamy 
tu rysie. 

4. Liczne puszcze, lasy, piękne krajobra
zy woj . chełmskiego i lubelskiego 
(10.04.1990 r) 

5. Na bagnach i torfowiskach, między wy
dmami porośn iętymi lasem królują łosie . 

6. Powstał 21 .10.1947 r.: w naturalnych 
jeszcze puszczach żubry znalazły 
swoją ostoję . 

7. Utworzony w 1959 r., najwyższe wznie-

nuje w niedalekiej przyszłości powolać je- S 
szcze trzy parki: Mazurski, Narwiński i Bo- '-:i:=1:::=l=;;t;;;;;;;;:;;;;:;;:e:t--T-1t-+-t-t--t---ir-f---, 
rów Tucholskich. ' 

W województwie gorzowskim i pilskim 
leży Drawiański Park Narodowy, który za
stal zatwierdzony 1 O kwietnia 1990 roku. 
Park ma powierzchnię 8691 ha i jest 
szóstym, co do wielkości w kraju. Obszar 

ciczna. ;:,. , 

ma kszt~łt litery V, któr~ ~.orzą dwie łą-~3 
czące s1ę rzeki: Drawa 1 jej dopływ Pło-

Drawiański Park Narodowy stanowi ' ' • • 
centralną część otwartego kompleksu Ie- - - rTir1.:..5-r--t- t-+-1r+--t;=:6::::!J 
śnego Puszczy Drawskiej. Jak wynika z 16 
dokumentacji botanicznej, na terenie par- L.=.::!::dl-+---ł-ł-+---J~-+----f.-......---.--.---.---. 
ku stwierdzono 651 gatunków rośl i n na-
siennych, 21 paprotników, 191 mszaków 
oraz 123 gatunki grzybów. Fauna Parku 
jest dotychczas mało zbadana. Przypu
szcza się , że w rzekach i jeziorach żyje 29 
gatunków ryb. Ssaki reprezentowane są 
przez 33 gatunki, spośród których najcie-

1. Największą osobliwością florystyczna 
jest okazały okrzyn jeleni, który tutaj 
ma jedyne w kraju stanowisko, cenny 
obiekt dydaktyczny. 

2. Okoliczne lasy są zasypane przez ru-

sienie na wysokość 1603 m n.p.m. 
wśród roślin na uwagę zasługuje skal
nica śnieżna , są tu liczne wodospady, 
kotły i stawy polodowcowe. 

8. Obejmuje główne pasmo Łysogór , są 
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tu charakterystyczne gołoborza , i two
rzone z odłamków skalnych, a na 
Górze Chełmowej występuje mo
drzew Polski . 

9. Powstał w 1988 r., są tu unikalne w 
skali kraju ekosystemy wodne i leśne 
urocze jeziora Wigry. · 

1 O. Najbardziej malownicze fragmenty 
skał wapiennych ze słynnymi z uroku 
przełomami Dunajca. 

11 . Utworzony w 1980 e., znajduje się tam 
rezerwat przyrody .Turbacz• im. Wł. 
Orkana oraz .Dolina Łopusznej", chro
niąca pozostałości pierwotnej puszczy. 

12. Największe krajobrazowo i najbardziej 
urozmaicona część łańcucha Karpat 
Do najcenniejszych klejnotów przyro
dniczych należą: szarotka, dziewięćsił, 
lila złotogłów, krokus, limba; faunę re
prezentuje świstak i kozica. 

3.Utworzony w 1974 r dla ochrony naj-
piękniejszych zakątków Iubeiszczyzny. 

14. Piękne lasy, krajobrazy obejmujące 
obszary woj . gorzowskiego i pilskie
go, powstał w 1990 r. 

15. Króluje tu gnieżdżący s i ę orzeł biłik, 
zwany również orłem morskim, głów· 
nym akcentem chronionego obszary 
jest klifowy brzeg morza. 

16. Liczne jaskinie. groty, m.in. tzw. ,Gro
ta Łokietka" . 

17. Ostoją ptaków jest Jezioro Góreckie: 
położone na lewym brzegu Warty. 

Rozwiązanie krzyżówki z numeru gru-
dniowego .Kuriera Międzyrzeckiego· 
brzmiało .Zwierzęta chronione·. 

Nagrody książkowe ufundowane przez 
Księgarnię .Centrum· otrzymują : 

Katarzyna Nowak (ul. Krasińskiego 
10AI5) 

Danuta Rozbicka (SP 1) 
Gabriela Pokolenko (SP Bukowiec) 

G R A T U L UJ E M Y !!!!! 

Opracowała 
Opiekunka SK Ekologicznego 

Mgr in:t. Alina lgnatowlcz 

Ntię~c~ Ośrodek 
Turystyczny informuje, 
że zainteresowany jest 
uruchomieniem w roku 
1996 na terenie ośrodka 
"Głębo~e 1": 

BIURO UCHUMKOWE 
* dużej zjeżdżalni 

dowody 

* wypożyczalni 
r owerów 
turystycznych 

Oferujemy tereny oraz 
obiekty do dzierżawy 
pod w/w działalność. 
Prosimy o składanie 
pisemnych ofert 
do dnia 30.04 .1996 r. 
W szelki ch informacji 
udziela MOT, 
ul. Sportowa 5, 
teł. (095 41) 2(}.33 

Elżbieta Dubaniowska 
Prowadzenie pełnej ewidencji komputerowej w zakresie: 
1. Rachunkowość godz. 

17.00 . 20.00 
- podatkowa księga przychodów i rozchodów 
- pełne księgi rachunkowe 
-środki trwałe 
2. Podatków 
- od towarów i usług VAT 
- dochodowy od osób fizycznych 
- dochodowy od osób prawnych 
3. Finansów 
- rozliczenia pieniężne 
- składka na ubezpieczenia społeczne 

i na Fundusz Pracy 
- podróże służbowe, używanie samochodów 

osobowych do celów służbowych 

Międzyrzecz 

Libelta sF/1 
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z prośbą o podsumowanie ubiegłego roku oraz pytaniem, jakie plany i nadzieje niesie ze 
sobą bieżący 1996 r.- zwróciłem się do senatora RP dra Zdzisława Jarmużka oraz przed
stawicieli miejscowej kultury, służby zdrowia, oświaty, biznesu i organów bezpieczeństwa . 

JAK MINĄŁ ROK ? 
Zdaniem senatora RP - dra Zdzisława Jar

mużka - jeśli chodzi o gospodarkę, to miniony 
rok był więcej niż udany: 6,5% wzrost gospodar
czy należy do najważniejszych w Europie. Z dru
giej strony - nasz kraj stoi w obliczu poważnego 
kryzysu politycznego, który inspirowany jest 
przez liderów "trzecioligowych" ugrupowań 
oraz spolegliwe im media. Zarzuty dotyczące 
rzekomej współpracy Józefa Oleksego z obcym 
wywiadem godzą pośrednio w koalicje SLD -
PSL Ich autorzy - przy wydatnej pomocy środ
ków masowego przekazu - usiłują kreować 
nową, jakże nieprawdziwą rzeczywistość. Próbu
ją oni wytworzyć atmosferę krachu i destabiliza
cji władzy, na czym zamierzają zbić swój poli
tyczny kapitał. 

-Liczę, że ubiegłoroczna koniunktura w gospo
darce utrzyma się w 1996 roku. Jestem przekona
nay, iż wzrośnie produkt krajowy brutto, podczas 
gdy zmienjszą się współczynniki bezrobocia i in
flacji - twierdzi międzyrzecki parlamentarzysta 

* ·k * 
Jako udany określa miniony rok kpt. Andrzej 

Sobczak, kierownik Klubu Gamoizonowe
go. - Mimo skromnych środkow finansowych -
przy wydatnej pomocy gminy oraz licznych spo
nsorów - zorganizowaliśmy w ub. r. dwie nietu
zinkowe imprezy artystyczne: Okręgowy Prze
gląd Piosenkarzy Amatorów i Zespołów Rocko
wych oraz Międzynarodowy Plener Malarski 
"Lubuski Koloryt". Oczywiście - realizujemy też 
stałą działalność artystyczną, rekreacyjną i kul
turalno - oświatową, z której czętnie korzystają 
mieszkańcy naszego miasta - mówi kierownik K 
G. Obiecuje on, że w 1996 r odbędzie się kolej
ny, czwarty już Plener z udziałem plastyków pol
skich i obcokrajowców, a jesienią zorganizowa
ne zostaną w Międzyrzeczu specjalistyczne war
sztaty dla plastyków amatorów. 

* * * 
Główną troską dyrektora Zespolonego Zakła-

du Opieki Zdrowotnej - Leszka Kołodziejcza
ka-jest rosnące wciąż zadłużenie ZZOZ, które 
O~icza możliwości finansowe wielu zadań tej 
Placówki. Zaha.-nowanie dopływu środków finan
sowych przy braku reformy systemu ochrony 
zd:~wia stawia wszystkie Zakłady w sytuacji trud
neJ 1 wymagającej rychłego rozwiązania. 
. - Nasza działalność w sferze diagnostyki, lecz

filctwa i rehabilitacji uzyskała wysoką ocenę 
nadzoru specjalistycznego. W ostatnich latach 
dokonaliśmy też zakupu prefesjonalnej aparatu
ry medycznej- n p: laparoskopu- oraz usprawnili
śmy szereg rozwiązań organizacyjnych. Teraz 
OCzekujemy na usamodzielnienie ZZOZ m in 
zgłosiliśmy swój udział w programie pllota.żo~ 
~· _h.ióry ma d?stosować wszystkie Zakłady 
. Pleki_ ZdrowotneJ do bardziej racjonalnych, au
tonomlcznych rozwiązań . Zamierzamy przysto
~ować w 1?96 r. byłe przedszkole nr 4 na potrze
• Y poradm ogólnej, a w drugim półroczu planu
~~Y rozpoc~ąć budowę wieJogabinetowej pora-

nt P_rzyszpltalnej - wylicza dyrektor między
rzeckiego ZZOZ 

* * * 
S ~ ubiegłorocznych osiągnięciach uczniów 
p~~ .Pods~wowej nr 3 mówi dyrektor tej 
d . . ki Zdzisław Markowski - Nasza mło
c~~~odn~os~a w 1995 r szereg znaczących suk-

, dz1ęki czemu SP nr 3 zajęła wysoką, trze-

cią w województwie lokatę pod względem wyni
ków, jakie osiągnięto na szkolnych olimpiadach. 
Np. jeden z naszych uczniów był laureatem 
olimpiady chemicznej na szczeblu centralnym. 

Zdzisław Markowski podkreśla, że miniony rok 
pozostawił pewien niedosyt, jeśli chodzi o nakłady 
finansowe na oświatę. M.in. zabrakło w 1995 r. pie
niędzy na niezbędne remonty, ale - być może -
przejście szkolnictwa podstawowego na gminny 
garnuszek pozwoli załatwić budżetową dziurkę. 

* * * 
- W ub. r. odnotowaliśmy ożywienie w sferze 

usług budowlanych - twierdzi Roman Strzelczyk, 
właściciel międzyrzeckiej finny "lnstalko". 

- Coraz bliższe perspektywy naszego wejścia 
do Unii Europejskiej powodują, że musimy prze
stawić się na zachodnioeuropejską jakość i wy
dajność. Niestety: nie wszystkie nasze przedsię
biorstwa są konkurencyjne wobec form zacho
dnich, dlatego też tylko niektóre z nich sprostu
ją tym surowym wymogom. 
Według międzyrzeckiego przedsiebiorcy, 

wielką sznsę- zarówno dla firmy "In stalko". jak i 
całego naszego regionu - jest rozwój turystyki 
oraz związanych z nią usług. 

* * * 
- Policjanci z Komendy Rejonowej Policji w 

Międzyrzeczu sprawują pieczę nad bezpieczeń
stwem mieszkańców dziesięciu gmin, położo
nych w poldniowo - wschodniej części woj. go
rzowskiego. W ub. r. popełniono tam 2,361 prze
stępstw, czyli o ponad 7 % więcej niż w 1994 r. 
Wzrost przestępczości budzi niepokój , lecz trze
ba podkreślić fakt, że jego współczynnik był u nas 
prawie o 3 punkty mniejszy od "średniej" w woje
wództwie, podczas gdy wykrywalność KRP w 
Międzyrzeczu była w 1995 r. o 7% wyższa, niż w 
całym Gorzowskim - mówi Komendant Rejono-

. wy Policji, podinspektor Zygmunt Talarek. 
Międzyrzeccy policjanci odnieśli w 1995 r sze

reg znaczących sukcesów. Niemniej jednak 
stróże prawa doskonale wiedzą, iż mieszkańcy 
naszego miasta oczekują jescze lepszych wuyni
ków ich trudnej i niebezpiecznej pracy. Być może 
sytuacja ulegnie poprawie, kiedy siły miejscowej 
jednostki policji "wzmocnią" nowe etaty, które -
zgodnie z zapowiedziami resortowych władz -
KRP otrzyma w niedalekiej już przyszłości. 

Dańusz Brożek 

z o.o. 

1v.[:lędzyrzecz u.1. Fabryczna 3 
te1/f'ax (09& 4:1) 16-47 

oferuje: 
* c ,ement luz1 worki 

* wapno hydrat. worki 
*papa 

* lepik 
* wełna mineralna 

* dostawy cementu luzem 

BIURO PROJEKTOWO • USŁUGOWE 
inż. Wojciech GÓRZNY 

Mieszkalne 

Letniskowe 

Handlowe 

Usługowe 

Produkcjne 

Gospodarcze 

* Przygotowanie inwestycji 

* Projekty budowlane i technologiczne 

• Modernizacja i rozbudowa budynków istniejących 

* Nadzór i kierowanie robotami budowlanymi 

OS. GEN. SIKORSKIEGO 9 
66-300 MIĘDZYRZECZ 

Tel. (0-95) 41-1963 

Realizacja inwestycji 

Doradztwo techniczne 

Wyceny, kosztorysy 

Opinie techiczne 
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To już historia ... nierza, jako wydarzenie niezwykle, poważne, zakOdowa. 
ne na cale życie . 

Działalność kulturalna w hufcu jest uwarunkowana 
bazą i środkami finansowymi, które stają s ię motorem roz. 
woju czytelnictwa, żywego słowa , plastyki i metaloplastytQ, 
fotografii i spotkań z ciekawymi ludźmi. Rozwija się też ży. 
cie sportowe. Do pracy kulturalnej angażują się nauczycie
le międzyrzeccy: Aleksandra Szajstek, Donata Marzec, 
Andrzej Kaczmarek i wielu innych. 

" ... czy wiesz. Polska taką będzie,jakąją stworzymy. 
Wysiłkiem woli rąk, myśli i dusz 
Biedną i słabą lub wielką i mocną. 
Idąc śmiało w blasku przyszłości zórz. 
I nie los będzie winien, lecz my sami, 
Jeśli niemoc przeżre ją jak rdza. Aktualnie w OHP o najdłuższym stażu pracy Ryszard 

Kubiak, Jerzy Balcewicz, Maria Mielnik-Noculak. Stan 
uczestników sto z pierwszego i drugiego rocznika. Jest to 
placówka bardzo dobrze znana na Ziemi Lubuskiej. Po
zwala zdobyć podstawowe studium zawodowe i zaw6d. 
Młodzież wywodzi się ze środowiska wiejskiego, miej
skiego oraz z rodzin wielodzietnych. Warunkiem przyję-

Bo ona nami, a my niajesteśmy 
Ityija ... " 

W tym fragmencie wiersza szczególnie godne uwagi 
pedagoga jest ścisłe powiązanie wizji kraju z wysiłkiem i 
pracą człowi eka. Praca zatem stanowi podstawowy skła
dnik przeobrażeń społeczno - gospodarczych i ekono
micznych. Kształtowanie szacunku do pracy i ludzi pracy 
jest podstawowym obowiązkiem nie tylko szkoły ale i ca
łego społeczeństwa . Sądzę, że to bardzo pasuje do mojej 
publikacji .To j uż historia .. ." na przykładzie OHP, który 
ma j uż 24 lata ... 

10-6 Międzyrzecz w programie słowno-muzycznym . 

W kronice Ochotniczego Hufca Pracy, czyli Ośrodka 
Szkolenia i Wychowania w Międzyrzeczu jest taki zapis 
.z dniem 6 marca 1972 roku rozpoczęta została działal
ność Ochotniczego Hufca Pracy przy PBR w Międzyrze
czu. Obowiązek komendanta Hufca objął Jan Kochanow
ski. Na stan ewidencyjny Hufca zostali wpisani junacy: 
Hubert Jan, Madej Zdzi sław , Grycaj Bogdan, Zakrzewki 
Czesław , Danielewicz Zbigniew i Żurawski Zbigniew. Do 
dyspozycji junaków przydzielono 11 i III piętro hotelu ro
botniczego PBR. Czyny społeczne podejmowano przy 
zagospodarowaniu terenu wokół hotelu. Pierwszą służbę 
pełnili junacy : Madej Zdzisław, Hudert Jan ... Pierwszym 
wyróżnionym junakiem był junak Żurawski Zbigniew .. ." 

Podstawowym zadaniem tej placówki jest kształtowanie 
postaw młodego pokolenia na rzecz rozwoju nauki, pracy, 
wypoczynku. Twórca nauki o sprawnym działaniu , czyli 
praksologii, Tadeusz Kotarbiński wskazał na szereg wa
runków dobrej roboty : trafny wybór zawodu, uporczywość 
w jego uczeniu się , włączaniu się współczesnej wiedzy i 
techniki połączenie specjalizacji z szerszą wiedzą o rze
czywistość, konieczność zajęcia określonego miejsca w 
organizacji współdziałania . Generalnym zadaniem tej pla
cówki jest wychowanie przez pracę i do pracy. 

Pochwałę pracy glosi/i polscy poeci. 
. Szczęśliwe kraje, gdzie pokoleń praca, 
Nie idzie wniwecz wśród gromów i burzy, 
Lecz gdzie czyn wszelki ojczyznę wzbogaca 
l gdzie myśl każda jej tryumfom służy". 

Adam Asnyk . Szczęśliwe ludy" 

JEDNOFAZOWĄ 
ZGRZEWARKĘ DO BlACH 

kupię 
Międzyrzecz teł. 17-59 

Maria Czerkawska 

.Lud i praca to są siły, 
A świat cały nimi stoi .. . " 

Maria Konopnicka .Wstań o dziecię" 

A zatem praca, wiedza ucznia junaka może być istot
nym motywem postępowania zgodnego z regulaminami 
kultury prawnej, politycznej, moralnej i obyczajowej. 

Na dalszych stronach kroniki można wyczytać, po raz 
pierwszy w 1972 roku junacy wzięli udział w pochodzie 1-
majowym w Międzyrzeczu , a 20 maja na stadionie 
WMOS w Zielonej Górze brali udział w l woj . Spartakia
dzie OHP, została także powolana reprezentacja Hufca 
we wszystkich dyscyplinach sportowych. Na stan hufca 
zakupiono sprzęt sportowy: magnetofon i radio. Instruk
torem zawodu został Hoffman Edmund. W czerwcu po
wstaje kolo ZMP, a przewodniczącym zostaje junak Ta
deusz Górczak. Hufiec odwiedza Komendant Wojewódz
ki - Jerzy Borosewicz. W iipcu odbył się biwak nad p ięk
nym Jeziorem Lubikowskim. Junacy też zorganizowali 
akcj ę .Każdy kłos na wagę złota " i akcję wykopkową, a 
uzyskane w ten sposób pien iądze przeznaczono na po
trzeby hufca. W październiku 1972 r. podejmuje pracę w 
OHP- Jerzy Balcewicz na z-cę Kom. d/s kwatermistrzow
skich, a Bogusław Saroczyński d/s k-o. 

W hufcu rozpoczęto naukę teoretyczną zawodu w Za
sadniczej Szkole Budowlanej w Międzyrzeczu . Od paź
dziernika 1973 roku do hufca zostaje wprowadzone szko
lenie obronne, jego zastępca zostaje Zygfryd Janie, a za
stępca Komendanta d/s k-o Ryszard Kubiak, obecny Ko
mendant Ośrodka Szkolenia i Wychowania w Międzyrze
czu, ze stażem pracy ;:>onad 2o lat. 

Po raz pierwszy odbył s i ę wieczór .Andrzejkowy" w 
hufcu, zaproszono dziewczęta z Liceum Medycznego 
Obrzyce - Międzyrzecz , bo tam ta placówka najpierw po
wstała , której organizatorem i pierwszym dyrektorem był 
dr Józef Ziętek , dojeżdżający ze Skwierzyny. 

Życie junackie ciągle się rozwija w myśl hasła : .NAU
KA - POTĘGI KLUCZ .. ." nauka w szkole, praca w zakła
dach pracy, treningi w piłce siatkowej i koszykowej zawo
dów oraz inne zajęcia w hotelu, w sekcjach odbywają się 
zawody na szczeblu powiatu, województwa, kraju. Z oka
zji 29 rocznicy wyzwolenia Międzyrzecza odbywa s ię 
akademia, zgaduj - zgadula poświęcona tematyce .co 
wiesz o Ziemi Międzyrzeckiej" oraz Olimpiada o Polsce i 
świecie współczesnym . Ważnym wydarzeniem w życiu 
OHP, PBR- było uroczyste ślubowanie z udziałem kam

21-01-1985r. Uroczyste ślubowanie OHP w Międzyrzeczu 

cia jest ukończone 15 lat życia oraz sześć klas szkoły 
podstawowej. 

Ochotnicze Hufce Pracy są szkolą wychowania oby· 
watelskiego, to po prostu szansa zdobycia wyksztal9enia 
podstawowego, zawodu, chroni także młodych ludzi 
przed zwichnięciem charakterów. jest szkolą szansy ży· 
ciowej. Taką placówką jest Szkoła Podstawowa nr 2 w 
Międzyrzeczu z panią dyr mgr Jolantą Slomińską. 

Na stronie 150 .Kroniki OHP", znalazłem taką dedyka· 
cję : .z okazji spotkania z młodzieżą OHP- dedykuję frag
ment swego wiersza: 

• W ojczyźnie mojej ziemia jak matka, 
Przytula dzieci do swego łona, 
Więc bronić trzeba jej do ostatka .. . 
Tu świat ujrzałem i tutej ... skonam,"" 

poeta Zenon Cichy 
RSTK- Gorzów Wlkp 

marzec 1989 rok 

Rola i zadanie tej placówki jest bardzo duża . Najważ
niejszą osobą w Ośrodku dla uczestników jest wycho
wawca grupy. Jego rola jest bardzo odpowiedzialna jak 
rola rodzica. 

Jest bezpośrednim opiekunem i organizatorem życia 
powierzonej młodzieży, albowiem odpowiada za wycho· 
wanie i bezpieczeństwo , zdrowie, higienę i wygląd ucze
stnika, czyli wychowanka. 

Ośrodek jest drugim domem tej młodzieży . 

panii honorowej - Między
rzecz. 

Ślubowani e junackie to 
jednocześnie okazja do 
odwiedzin przez krewnych 
i znajomych, którzy licznie 
zjeżdżają się w tym dniu. 
Niejedna mama i niejeden 
tata mogą naocznie s ię 

przekonać .jak się powo
dzi .ich chłopcu w hufcu, 
jak leży na nim błękitny 
wyjściowy mundur, poro
zmawiać z kadrą hufca, 
przekazać pozdrowienia 
od dziewczyny i kolegów. 
To piękna oprawa junac
kiego ślubowania, akt ini
cjacj i pasowania na żol-

ftt•• ... ttSZI~NII~ 
MIĘDZVRZECKI OśRODEK TURYSTYCZNY 

ogłasza przetarg nieograniczony na wykonanie 
planu zagospodarowania ośrodka wypoczynkowe
go "Głębokie!" wraz z uzbrojeniem terenu. 
1. Szczegółowe warunki przetargowe są do nabycia w Między· 

rzeckim Ośrodku turystycznym, ul. Sportowa 5, 66-300 Mię
dzyrzecz, te l (095 41) 20-33. Cena formularza zawierającego 
warunki przetargowe wynosi 1 O zł. 

2. Oferty należy składać w zamkniętych kopertach z napisem 
"Przetarg • plan Głębokie" w terminie od 02.03.96r d~ 
01.04.1996 r do godz. 15.00 w Sekretariacie Urzędu Miasta 1 

Gminy Międzyrzecz , Rynek 1, 66-300 Międzyrzecz . 

K. Kulas 
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U C H WAŁ A NR XIV/127/95 
Rady Miejskiej w Międzyrzeczu 

z dnia 19 grudnia 1995 r. 
zmieniająca uchwałę w sprawie zasad nabywania, zbywania i obciążania 
nieruchomości komunalnych oraz oddawania ich w dzierżawę lub najem 

na okres dłuższy niż 3 lata. 
Na podstawie art. 18 ust. 2 pkt, 9 lit. "a" ustav.:y z dnia 8 marca 1990 r. o samorządzie 
terytorialnym (Dz. U. Nr 16, poz. 95 z p. zm.) 1 art. ~~ ust. 9 oraz a~. 4 ~ ust. 1 uat?~Y 

z dnia 29 kwietnia 1985 r. o gospodarce gruntami 1 wywłaszczaniu n1eruchomosc1 
(tekst jednolity Dz. U. z 1991 r. Nr 30, poz. 127 z p. zm.) 

u c h w a l a się co następuje : 

§ 1 
w Uchwale Nr V/60/94 Rady Miejskiej w 
Międzyrzeczu Wlkp. z dnia 29 grudnia 
1994 r. w sprawie zasad nabywania, zby
wania i obciążan ia nieruchomości komu
nalnych oraz oddawania ich w dzierżawę 

lub najem na okres dłuższy niż trzy lata 
wprowadza s i ę następujące zmiany: 
1) Dotychczasową treść § 1 oznacza się 

jako ust.1 , a kropkę na końcu zdania 
skreśla się dodając zapis "z zastrzeże
niem ust. 2-4". 

2) w§ 1 po ust.1 dodaje się ust. 2-4 o tre
ści: 

"2. Wyłącza s ię z przeznaczenia do sprze
daży budynki socjalne lub lokale so
cjalne wraz ze sprzedażą lub odda
niem w użytkowanie wieczyste grun
tów położonych pod nimi. Przeznacze
nie do sprzedaży i oddanie w użytko
wanie może nastąpić dopiero po wy
kreśleniu budynku lub lokalu z rejestru 
budynków i mieszkań socjalnych. 

oraz Uchwałą Zarządu zostały wy
łączone z mieszkaniowego zaso
bu gminy". 

3) Dotychczasową treść § 2 zastępu

je się treścią następującą: 

"1 . cenę sprzedaży lokali mie
szkalnych na rzecz osób okreś lo

nych wart. 21 ust.? ustawy z dnia 
29 kwietnia 1985 r. (tekst jednol ity 
Dz. U. z 1991 r. Nr 30, poz. 127 z 
p. zm.) obniża s ię : 

1) o 85% ich wartości ustalonej 
przez rzeczoznawcę , pod wa
runkiem jednoczesnego wykupu 
wszystkich lokali mieszkalnych 
przez ich najemców połączone

go z jednorazowymi wpłatam i 

całych kwot przypadających od 
poszczególnych najemców, 

2) o 60% ich wartości ustalonej 
przez rzeczoznawcę , pod wa
runkiem jednorazowej wpłaty 

całej wymaganej kwoty, jeżel i 
nie następuje jednoczesny wy
kup wszystkich najemców lokali 
mieszkalnych w tym budynku. 

2. Osoby, które zgodnie z protoko
łam i uzgodnień deklarują nabycie 
lokali mieszkalnych na warunkach 
określonych w ust.1 pkt.1 wpłacają 
- przed zawarciem umowy kupna
sprzedaży- cenę równą 40% war
tości poszczególnych lokali. 
Gmina zwraca nabywcom nie
zwłocznie nadpłaconą cenę w 

Str.21 

przypadku, gdy umowy sprzedaży 
zawarli w wyznaczonym terminie 
wszyscy najemcy lokali mieszkal
nych w tym samym budynku (ust. 
1 pkt.1 ) o 

W przypadku zaś nie zawarcia w 
wyznaczonym terminie umowy 
s przedaży przez którąkolwiek z 
osób deklarujących wcześniej na
bycie lokalu , w tym samym bu
dynku , ceny wpłacane przez na
bywców pozostałych traktuje się 
ceny określone w ust.1 pkt.2. W 
tak im razie gmina zwraca wpłaco
ną cenę - pomn iejszoną o koszty 
związane z przygotowaniem do
kumentacji i opinii biegłego dla 
tego lokalu - osobie, która zrezy
gnowała z nabycia lokalu. 
Nie zawarcie umowy kupna-sprze
daży w wyznaczonym terminie 
jest równoznaczne z rezygnacją z 
nabycia lokalu. 
3. Nabycie lokalu od gminy przez 
tę samą osobę przy zastosowaniu 
obn iżek określonych w ust.1 , 
może nastąpić tylko jeden raz. 

§ 2 
Wykonanie Uchwały powierza się zarządo

wi Gminy Międzyrzecz . 

§3 
1. Uchwała wchodzi wżyc ie z dniem ogło-

szenia· przez rozplakatowanie na tablicy 
ogłoszeń w Urzędz ie Miasta i Gminy w 
M iędzyrzeczu oraz w innych zwyczajo
wo do tego przyjętych miejscach, z za
strzeżen iem ust. 2. 

2. Sprzedaż lokali mieszkalnych z zastoso
waniem dotychczas obowiązujących 

obniżek będzie realizowane co do mie
szkań, w stosunku do których wnioski o 
wykup wpłyną do Urzędu Miasta i Gmi
ny do dnia 1 lipca 1996 r (decyduje data 
wpływu do Urzędu) , a Zarząd przezna
czy je do sprzedaży . 

Przewodniczący Rady Miejskiej 
mgr i nż. Kazimierz Puchan 

3. Wyłącza s ię z przeznaczenia do sprze
daży budynki lub lokale mieszkalne 
wraz ze sprzedażą lub oddaniem w 
użytkowanie wieczyste gruntów poło
żonych pod nimi, które zostały odda
ne w najem na podstawie umów za
wartych po dniu 28 lutego 1995 r. z 
najemcami określonymi w § 5 ust.1 
pkt.3 Uchwały Nr Vll/69/95 Rady Miej
skiej w Międzyrzeczu z dnia 28 lutego 
1995 r. w sprawie zasad gospodaro
wania mieszkaniowym zasobem gmi
ny i kryteriów wyboru osób kwalifiko
wanych do wynajmu lokali mieszkal
nych przez okres 5 lat stałego w nim 
zamieszkiwania i trwania umowy naj
~u z osobą uznaną przez Zarząd jako 
n1ezbędną dla potrzeb miasta, licząc 
od dnia zawarcia umowy najmu. 

POZNAŃSKIE TOURNEE MIĘDlYRZECKIEJ "PCHŁY" 

4. W~łącza się z przeznaczenia do wy
najmowania na cele mieszkaniowe -
na zasadach określonych w Uchwale 
Nr Vll/69/95 Rady Miejskiej w Między
rz_eczu z dnia 281utego 1995 r. w spra
Wie zasad gospodarowania mieszka
niowy zasobem gminy i kryteriów wy
boru osób kwalifikowanych do wynaj
m~ lokali mieszkalnych - lokale znaj
duJące s i ę w budynkach, które ze 
względu na swój stan techniczny: 
1) nadają się do rozbiórki lub 
2) nie nadają się na stały pobyt ludzi 

Rok 1996 Teatr Żywego Planu "Pchła" rozpo
czął kilkudniowym pobytem w Poznaniu - na 
ogólnopolskim finale VIII Forum Teatrów Szkol
nych. 

Do Poznania przyjechały najlepsze teatry 
szkolne z całej Polski . Od 31 stycznia do 2 lutego 
br. obejrzałyśmy tam dwadzieścia spektakli , 
przygotowanych przez naszych rówieśników -
nastoletnich aktorów. 
Uczestniczyłyśmy także w specjalistycznych 

warsztatach, prowadzonych przez znanych reży
serów, choreografów i muzyków. W czasie zajęć 
poznałyśmy tajniki warsztatu innych zespołów, 
wiele dowiedziałyśmy się o ich pracy, sukce
sach i codziennych bolączkach . Czasami z za
zdrością słuchałyśmy, z jakich udogodnień ko
rzystają nasi koledzy z warszawy, czy Wrocła
wia. Dlatego też, tym bardziej byłyśmy dumne, 

że i my - z niewielkiego przecież Międzyrzecza -
przebywamy w gronie najlepszych. 

Mimo nawału zajęć - udało się nam zwiedzić 
Poznań, pojechałyśmy też na pasjonującą wy
cieczkę do Gniezna. 

* * * 
Korzystając ze szpalt "Kuriera Międzyrzec

kiego": za pomoc w zorganizowaniu naszego 
wyjazdu do Poznania - serdecznie dziękujemy 
wszystkim osobom i instytucjom, a szczególnie 
kierownikowi Klubu Garnizonowego, panu An
drzejowi Sobczakowi. Pragniemy również wyra
zić wdzięczność firmom A WA, Rempol oraz 
Przedsiębiorstwu Produkcji Betonów, które wy
datnie pomogły nam w uzyskaniu środków fi
nansowych. 

Katarzyna Farat 
Agnieszka Szlach tycz 
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§ KRONIKA § 
POUCYJNA 

L W nocy 19/20.01.1996r. dokonano włamania 
do samochodu marki Fiat 125 p zaparkowane
go przy ul. Głowackiego w M-czu gdzie spraw
ca/y l dostali się przy pomocy dopasowanego 
klucza po czym skradziono radioodtwarzacz 
samochodowy .Poszkodowany Benedykt R. 
utracone mienie wycenił na kwotę 300 zł. 

2. W dniu 21.01.1996r. w Międzyrzeczu przy 
ul.30-tego Stycznia dokonano włamania do sa
mochodu maki Star skąd skradziono 
art.spożywcze o wart.l7.40 zł na szkodę Ma
riana N. 

3. W nocy 24/25.01.1996r.dokonano włamania 
do pijalni piwa przy ul.Krasińskiego w Mię
dzyrzeczu skąd skradziono kuchenkę mikro
falową oraz karton mrożonych hamburgerów 
Poszkodowany Edmund Sz.straty oszacował 
na kwotę 632,00. 

4. W dniu 29.01.1996 o godz.20.35 kierujący sa
mochodem marki MAZDA Robert Sz. jadąc 
u1.30-tego Stycznia nie zatrzymał się do kon
troli drogowej po czym w wyniku pościgu ude
rzył w betonowy słup.Kierujący pojazdem jak 
i pasażerowie doznali licznych obrażeń ciała. 

5. W dniu 01.02.1996r. w godz.l0-13.30 dokona
no włamania do kiosku spożywczego na 
Oś.Kasztelańskim skąd skradziono 
art.spożywcze na szkodę Czesławy K.Straty 
wynoszą 41l.oo zł. 

6. W dniu 03.02.1996r w godz.21.40 23.50 w Mię
dzyrzeczu przy ul.Wesołej dokonano włama
nia do samochodu marki Fiat 125p skąd skra-

KURIER MIĘDlYRZECKI 

dziono radioodtwarzacz o wart.200.zł na szko
dę Krzysztofa Ł. 

7. W dniu 03.02.1996r mieszkaniec Międzyrze
cza Robert R. będąc w stanie nietrzeźwym 
działając czynem ciągłym w sposób szczegól
nie zuchwały dokonał zaboru torebki z doku
mentami na szkodę Władysławy R.następnie 
w ten sam sposób dokonał kradzieży torebki i 
reklamówki na szkodę Janiny K i Alicji 
S.Sprawca zuchwałych kradzież został zatrzy
many. 

8. W nocy 3/4.02.1996r.dokonano włamania do 
samochodu marki Daihatsu zaparkowanego 
na parkingu na Oś.Centrum skąd skradziono 
radioodtwarzacz marki Blaupunkt na szkodę 
Jarosława D.utracone mienie oszacowano na 
kwotę 700.zł. 

9. W nocy 05/06.02.1996r.z klatki schodowej 
przy ul.30-tego Stycznia w Międzyrzeczu do
konano kradzież motoroweru marki SIMSON 
koloru żółtego o wart.700. zł na szkodę Marii 
K. 

10. W okresie od 09-11.02.1996r. w m.Kęszyca 
dokonano włamania do budynku należącego 
do Towarzystwa Przyjaciół Dzieci skąd skra
dziono parkiet w ilości 18m oraz piec kaflo
wy.Ogólna suma strat wynosi 3.800 zł na szko
dę w /w towarzystwa. 

11. W okresie 12-14.02.1996r dokonano włama
nia do piwnicy na Oś.Kasztelańskim skąd 
skradziono rower górski koloru bordowego 
na szkodę Marka R. suma strat wynosi lOOO.zł 

12.W nocy 13/14.02.1996: dokonano włamania 
do magazynu Urzędu Skarbowego przy 
ul.Waszkiewicza w M-czu skąd skradziono 
różnego rodzaju papierosy. 

sierżJadwiga Fomalczyk. 

O MUZYCE JAZZOWEJ l JAZZAWEJ 

czyli o cudoUJnytn dziecku 
Renaty SzedroUJskiej 

Na początku wieku młoda Polka wyemigrowała do 
Stanów. Jak wielu innych- za złotodajną żyłą gdzieś w 
Colorado lub za u lotną , choć niezwykle kuszacą gwia
zdy w Hollywood . Niedawno. Wiadomo natomiast, że 
urodziła Renatę Shedroff (Szedrowską ?), a ta jest 
matką bohatera marcowej pogadanki- JOSHUA RAD
mana, Josh urodził się 271at temu jeko syn tancerki i 
słynnego saksofonusty jazzowego Dewey'a Redma
na. Rodzice nie żyli razem, matka widziała syna jako 
młodego prawnika w jednej ze sławnych firm adwo
kackich, lecz ojciec, którego Josh widywał podczas 
koncertów zaszczepił w nim miłość do muzyki. W 
domu ojca widywal legendy jazzu i jazz stał się dla 
chłopca czymś tak naturalnym jak powietrze. Grał od 
zawsze: na stołkach w kuchni mamy, na głowach kole
gów z klasy, aż sięgnął po flet, gitarę , fortepiuan i w 
końcu po saksofon. 

Po college'u w Kalifornii wystartował do Harvardu , a 
potem na prawo do prestiżowego uniwersytetu w Yale. 
Josh prowadził w tym okresie szczególny tryb życia: 9 
miesięcy nauka- filozofia, prawo, nauki polityczne, za
kurzony saksofon w kącie akademickim pokoju. A po
tem przez 3 miesiące tylko muzyka. Josha zapisał się 
do słynnej High Scool ot Musie w Barklee, kopalni mło
dych talentów. Nasz bohater pochłonięty atmosferą 
szkoły i nowymi przyjaciółmi przerwał naukę w Ha
rvardzie , by jak dotąd , narazie do niej nie powrócić . 

Pracowal całymi dniami (i nocami) nad brzmieniem 
swojego instrumentu. Dziś każdy słuchacz bezbłędnie 
wyłapie jego charakterystyczne, chrapliwe, jakby draż
niące gardło dżwięki. Redman gra opierając sie na me-

todzie .cali and response". To używanie wysokich i ni
skich rejestrów w opozycji do siebie, powstaje wtedy 
efekt dialogu o tyle dziwnego, że granego n ajednym 
instrumencie. Josh lubi kontrasty .Raz jest piskliwy, deli
katny, cienki, za chwilę szorstki, wręcz agresywny. 

Młody Murzyn o twarzy bazyliszka, z charaktery
stycznie odstającymi uszami i jego tenor szybko zdo
były rozgłos wśród muzykow. 

Przełomowym momentem rownym z pojawieniem 
się Refdmana w światku jazzu bylo wygranie międzyna
rodowego konkursu im. Monka dla młodych talentow w 
1991 r. Posypaly się propozycje i kontrakt w Warner 
Bros, gzdie Josh wydaje swoje płyty . Pierwsza z nich to 
.WISH" z 1993 r. w kwartecie z gwiazdami: P. Methe
nym, Ch. Hadenem i B. Higginsem. Czytelników, którzy 
za jazzem nie przepadają , urzeka z pewnością ciepłe 
wykonanie słynnego przeboju Ciaptona Jears in hea
ven", choć na płycie przeważająś kompozycje leadera. 
Następna jego płyta w całości zawiera utwory napisane 
przez Radmana. Jashua pisze sam, bo chce, aby jego 
muzyka .gadała". Lubi, jak jego saksofon opowida jakąś 
historię. Wspomniane wyżej kontrasty w brzmieniu jego 
tenoru budują emocje utworu, fabułę- choć nie standar
dową yo z pewnością godną zapamiętania. ta druga 
płyta Jasha to .Moodswing", nagrana tym razem w to
warzystwie rowieśników. Doskonały basista i perkusi
sta tworzą nie tylko tło , ale i to .coś" , co stanowi o do
skonałości płyty . Nuty Redman zahaczają o klasykow 
saksofonu tenorowego: Adderleya, Coltrane'a Hender
sona. Dlatego choć młody i nowatorski czasami styl 
Redmana to jest on (styl , nie Radman) nowym, świe-
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SĄD WYDAŁ WYROK 
W nocy 2 czerwca 1995 r. współwłaściciele 

kurników w Pieskach jak codziennie wykonyWali 
obchód swojej fermy sprawdzając czy wszystko 
jest w porządku . Będąc przy kurniku pod lasem 
stwierdzili, że ktoś wyłamał okno z pomieszcze. 
nia gdzie hodowane były dorodne już indyki. Na 
ziemi zauważyli ślady ciągnięcia worków, Więc 
udali się wyjaśnić co się tam dzieje. Po kilkudZie
sięciu metrach zauważyli wyładowane indykami 
trzy worki, a przy nich jakiegoś mężczyznę, który 
na ich widok zaczął uciekać. Udali się więc za nim 
w pościg zatrzymując złodziejaszka, którym oka
zał się Edward S. mieszkaniec Kurska. 

Powiadomiona w tym czasie Policja przybyła 
na miejsce włamania celem wykonania dalszych 
czynności procesowych oraz zatrzymała pozo.. 
stałych dwóch współsprawców kradzieży z wła
maniem Krzysztofa S. i Krzysztofa M., którzy 
zdążyli już się ukryć w swoich Bledzewskich 
mieszkaniach. Powstałe straty w mieniu oszaco
wano na 1040 zł . 

Prokurator Rejonowy w Międzyrzeczu wobec 
Edwarda S. zastosował areszt tymczasowy, a wo
bec pozostałych włamywaczy zastosował dozór 
Policji. 

Sąd Rejonowy w Międzyrzeczu za opisaną 
kradzież z włamaniem skazał Edwarda S. na 
karę 2 lat pozbawienia wolności oraz grzywnę w 
wysokości 500 zł.Natomiast Krzysztof S. i Krzy
sztof M. skazani zostali na karę po l roku i 4 mie
siącach pozbawienia wolności z wanmkowym 
zawieszeniem jej wykonania na okres 3 lat oraz 
po 500 zł grzywny. 

nadkom. Melnik Zbigniew 

żym powiewem dobrego, wypracowanego pod każdym 
względem jazzu akustycznego. . 

Joshua nagrywa kolejne płyty , dużo koncentr~Je. 
Odwiedził też Polskę, owacyjnie przyjęty przez publicz
ność w Warszawie. HJego koncerty tp prawdziwy .show 
-jest bezpośrdeni i Latwo nawiązuje kontakt z od~lorca
mi jego muzyki. Jak prawdziwa gwiazda - wyb1tny w 
każdym calu. Doskonały . Bazpieczny talent. A Re~a~ 
Szdrowska ? No cóż. może ma za złe jedynakoWI, _ze 
nie poświęcił się prawu. Ale tylko troszeczkę. Przec1eZ 
jak każda matka jest dumna ze swego dziecka. 

Zu zanna 
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Bardzo długo musieli czekać kibice siatkówki na 
wznowienie rozgrywek 11 ligowych . Po miesięcznym 
oczekiwaniu na g rę swoich pupi li w międzyrzeckiej sali, 
doczekali się ładnej gry i co ważniejsze zwycięstw nad 
wymagającym przeciwnikiem jakim była drużyna Che
mika Bydgoszcz. 

Bydgoszczanie byii przed dwumeczem lepsi od Orła 
0 jedną pozycję i jeden punkt. Jednak tylko w sobotę (w 
pierNszym secie) uporali się z grającymi coraz lepiej 
zawodr.ikami Orła . Później przewaga naszych zawo
dników stawała się coraz bardziej widoczna. Za grę 
nal eżało wyróżnić całą drużynę. Jednak osobiście naj
bardziej zaimponował rni Dawid Murek. Staje się on za
woanikiem biorącym coraz bardziej ciężar gry na swoje 
barki. Dla niektórych kibiców nie jest tajemnicą , że Da
wid znalazł uznanie w oczach trenera reprezentacji 
Polski seniorów p. Kreboka i znajduje się w kadrze. 

Trzeba przyznać, że w 18 osobowej kadrze znależii 
się młodzi siatkarze, którzy przygotowywani będą do 
eliminacji turniejów typu Mistrzostw Świata , Europy czy 
olimpiady za 2-3 lata. Prócz "naszego' Dawida znala
zło się kilku siatkarzy, których widywaliśmy na parkie
cie w Międzyrzeczu. Między innymi zawodnicy Morza 
Szczecin: Gierczyński i Kruk, którzy powoli stają się 
podstawowymi zawodnikami l drużyny Morza. Na czele 
punktacji o tytuł najlepszego zawodnika cały czas znaj
duje się Arek Gij, który wyprzedza o dwa punkty Jurka 
Bogutę i Dawida Murka, a o trzy punkty Tomka Grzy
bowskiego. 

Nieźle poczynają sobie młodsze· zastępy między
rzeckich siatkarzy. Drużyna juniorów plasuje się w czo
łówce tabeli swoich rozgrywek, a najmłodsi reprezen
t~nci występujący na turnieju wojewódzkim dwójek 
Siatkarskich zwyciężyli wszystkich rywali . 

Po ostatnich meczach z Chemikiem Bydgoszcz 
przeprowadziłem rozmowę z prezesem MKS 
O_rzeł Romanem Turowskim aby przybliżyć ki· 
b1com siatkówki problemy naszego klubu. 

J.W. Czy pozycja i gra drużyny satysfakcjonuje 
zarząd klubu? 

R.T. Po ostatnich meczach mogę stwierdz i ć że za
!amanie io;my. ~amy już za sobą. Było to spow~dowa
n~ ~ontuzjam! 1 chorobami w drużynie. Uważam , że 

I~Js.ce c_z~arte _jest wykł~dni~ obec.nych naszych 
u~.eJ~tnosc1 , co me znaczy, ze me będZiemy walczyli o 
WięCej. 

J.W. Jak przedstawiają się finanse klubowe? 
R. T .. Tutaj mógłbym przytoczyć rozmowy z lat po

przedmch. Zawsze pieniędzy brakuje. Każda złotówka 
prz~z nas wydawana jest oglądana ki lkakrotnie . 
~hc1ałbym. po?zięk~wać w .tym miejscu sponsorom za 
~rozumle.m.e •. zeby mkogo me pominąć nie będę wymie-

l ał ~łuęleJ listy ludzi i zakładów nam przychylnych. 
~Ym.lemę tylko. Urząd. Miasta i kibiców, którzy wykupu
Jąc bilety są głownym1 sponsorami. 
. J."!'· ~zy powołanie dawida Murka do kadry se

morow Jest satysfakcją i co się z tym wiąże? 
blo~.T. Satysfakcja jes.t ogro~na dla nas działaczy , dla 
Jak u szkole~1owego 1 podeJrzewam, że dla kibiców. 

? klub me ponosimy żadnych dodatkowych ko
~zt~~ · W kadrze nie mają przedstawicieli niektóre kl u
. Y lgowe, a Przeł jest reprezentowany. Jest to znak 
ze przy dużym nakładzie pracy w małych ośrodkach 
mozna wyszkolić i co ważniejsze doprowadzić na 
~zcz~ty siatkarskie talenty. Te ostatnie zdanie dedyku
Jrtę naJmł?dszym siatkarzom, dla których Dawid jest spo-

owym Idolem. 

sieJ._W. c.zy_ ni~ boi się Pan, że na dawidazarzucą 
CI mozm z ligowej ekstraklasy? 

KURIER MIĘDlYRZECKI 

R. T. Nie uważam , że można to ocenić w kategoriach 
obawy. Nie możemy Dawidowi zamykać bram ekstrakla
sy, a!e wszystko w odpowiednim czasie. Dawid, jako peł
noletni zawodnik, sam pokieruje swoim sportowym ży
ciorysem. My obecnie dążymy żeby ukończył szkołę śre
dnią. Jeśli już odejdzie musi trafić do drużyny zapewnia
jącej mu grę w podstawowym składzie , bo tylko to umoż
liwi mu podnoszenie umiejętności . Dotychczas odwie
dzali nas i samego Dawida przedstawiciele l ligowców, 
a!e efekt tych rozmów widoczny jest na parkiecie. 

J.W. Jak postrzegani są kibice? 
R.T. Wcześniej już wspominałem , że nasi kibice to 

potężny sponsor. Bez ich wsparcia i finansowego i kibi
cowskiego nie byłoby dla kogo grać. Obecnie klub kibi
ca czyli szalikowcy z balkonu dodają kolorytu rozgryw
kom, a że wszystko przebiega bardzo kulturalnie to po
stanowil i śmy ich wynagrodzić organizując wyjazd na 
sobotni mecz z rezerwami Morza Szczecin . Takich kibi
ców zazdroszczą Orłowi wszystkie drużyny z jakimi po
tykają się nasi . 

J.W. Czego życzyć drużynie? 
R.T. Wytrwałości w pracy: trenerom, zawodnikom i 

działaczom . Drużynie li ligowej życzyć należy jak najwię
cej hojnych sponsorów, oraz zaj ęcia miejsca zgodnego z 
ambicjami zawodników i oczekiwaniami kibiców. 

Dlatego w imieniu czytelników - kibiców życzę na
szym Oriom wszystkiego najlepszego. 

J. Wiśniewski 

Kulturyści zrzeszeni w międzyrzeckim Klubie 
Kulturystycznym .,Viktoria" postawili sobie na 
1996 rok ambitne plany, o których rozmawia· 
łem z w-ce prezesem klubu Dorotą Jadczak. _ 

J.W. Jakie jest zainteresowanie kulturystyką w 
klubie "Victoria"? 

D.J. Muszę przyznać, że sama jestem mile zaskoczo
na tak dużą ilością ćwiczących młodych ludzi. Wcale nie 
tv>Jierdzę , że wtzyscy będą od razu kulturystami wyczy
nowcami, ale CI młodzi chłopcy i nie mała i lość dziewcząt 
poprawiając swoje sylwetki jest usatysfakcjonowana. 

J. W. Jeszcze niedawno reprezentowała Pani klub 
wrocławski. Jak jest obecnie? 

D.J. Zgodnie z wcześniejszymi ustaleniami do końca 
ub.r. byłam w klubie vrociawskim. Od stycznia jestem 
zawodniczką "Victorii" i dla niej będę przynosiła splen
dor. Przynajmniej mam taką nadzieję . Jeś ! i nie będzie 
kontuzji to powinno być dobrze. 

J.W. Jak klub "Victoria" chce pokazać w Między. 
rzeczu swoje istnienie? 

D.J. Wspom niałam już , że zainteresowanie kulturysty
ką jest duże i co bardzo mnie cieszy stale rośni e . Jak każ
da dyscyplina sportowa tak i kulturfstyka ma to do siebie, 
że zawodnicy ją uprawiaj ający pragną stanąć do rywaliza
cji czysto sportowej. Chciel ibyśmy dać szansę zaprezen
towania efektów swojej pracy naszej młodzieży , oraz 
przybl iżyć mieszkańcom Międzyrzecza tę niedostatecznie 
jeszcze popularną, ale jakże piękną dyscyplinę sportu. 

J.W. Kiedy i gdzie odbędą się zawody? 
D.J. W b ieżącym roku MKK "Victoria" postawi ł sobie 

ambitny cel · zorganizowanie imprezy pod nazwa 
"Otwarte mistrzostwa Ziemi Lubuskiej w kulturystyce·: 
W zależności od powodzenia tego przedsięwzięcia pla
nujemy umieścić tę imprezę w stałym - corocznym pro
gramie naszego klubu. Planowany termin to listopad, a 
miejscem imprezy byłaby sala widowiskowa kina świt. 

J.W. Słyszałem , że poczyniła Pani starania o za. 
pewnienie niezłej obsady, proszę o szczegóły . 

D.J. Mam zapewnienie o przyjeździe na zawody kilku 
kulturystów z polskiej czołówki . Na pewno do takich 
można zal i czyć : · 

Piotra Głuchowsklego - mistrza Europy z Istambułu 
95r. w kat. do 90 kg ., Grzegorza Galęzowskiego- wielo
krotnego mistrza Polski w kat. do 90 kg, Roberta Kurza
wę · wielokrotnego mistrza Polski w kat. do 80 kg, final i
stę Mistrzostw Świata Par w Belgi i 95r. (z Dorotą Jad-
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czak - przyp. J.W.), czy Joannę Krupa- III zawodniczkę 
Mistrzostw świata Juniorów- Bratysława 95. Przyjechał
by też Paweł Filiebarn trener kadry narodowej i wielo
krotny reprezentant. 

J.W. Jakie kategorie wagowe obowiązywałyby w 
zawodach? 

D.J. Zawody odbywałyby się w kategoriach : 
mężczyźn i - do 70 kg. , do 80 kg., i powyżej 80 kg ., 

kobiety tylko w kat OPEN. Planujemy też nowatorstwo 
na skalę krasową - zawody młodych talentów w kultury
styce, w których obowiązywać będzie granica wiekowa 
171at. 

J.W. Jak przedstawia się sprawa finansowa pla· 
nowanych zawodów? 

D.J. To jest najbardziej czułe miejsce. Organizacja 
takiej imprezy wymaga dużego zaangażowania komitetu 
organizacyjnego, oraz dużych nakładów fi nansowych. 
Wszystkie osoby, które chciałyby wspomóc tę imprezę 
finansowo lub zadeklarować przekazanie jakichkolwiek 
nagród rzeczowych są mile widziane. 

Dziękując za rozmowę życzę klubowi udanej imprezy 
i wielu sponsorów. 

J. Wiśniewski 

PS. Kontakt w sprawie sponsorowania zawodów 
Dorota Jadczak w-ce prezes MKK "Victoria" 
ul. Sportowa s (w budynku siłowni) 

Plł.KA NOŻNA 
Już w marcu ruszą rozgrywki IV ligi p iłki nożnej. Druży

na Orła- Sparty ostro przygotowuje s i ę do zaprezentowa
nia międzyrzeckiej publiczności . Pełn iący obowiązki tre
nera Sławek Zieli ński wyciska poty ze swoich kolegów. 
Nie tylko na sianowisku trenera nastąpiła zmiana. Kierow
nikiem pierwszej drużyny jest Zbyszek Kozanecki. Kibi
ców zapewne zainteresują sprawy związane z ewentual
nymi zmianami personalnymi. Optymizmem napawa fakt, 
że nikt z drużyny nie ubył. Natomiast powrócił z wypoży
czenia Andrzej Orłowski , co powinno być dużym wzmoc
nieniem. Pojawiło się kilku zawodników z jednostki woj
skowej, ale tutaj nie mam pewności jak będą się oni spisy
wali w meczach mistrzowskich. Zarząd klubu, nauczony 
doświadczeniami poprzednich kilku lat, nie bardzo wierzy 
w .siłę ognia" wojskowych piłkarzy . Oby te przypuszcze
nia były nieprawdziwe. Członkowie zarządu zapytani o 
stan finansowy klubu tracą humor. Tak jak w poprzednich 
latach cały czas brak p ien iędzy uniemożliw ia prowadze
nia długofalowego szkolenia młodych adeptów sztuki pił
karskiej. Z tym, że tak było zawsze. 

Liga rozpoczyna swoje mecze w weekend 16/17 mar
ca. Piłkarze m iędzyrzeccy rozegrają mecz w Witnicy z 
tamtejszą drużyną Czarni -Browar. Już w następnym ty
godniu nasi zaprezentują s i ę własnej publ i cznośc i . Ry
walem międzyrzeczan będą piłkarze Polonii Słub ice . W 
ostatni weekend marca nastąpi wyjazd do Dobiegniewa. 
Ze względu na brak dokładnego kalendarza rozgrywek, 
nie podaję dokładnych dni i godzin rozpoczęcia meczów. 
Dziwić się należy , że na trzy tygodnie przed inauguracją 
rozgrywek OZPN Gorzów nie przesłał do klubów dokład 
nego harmonogramu spotkań . Pierwszy mecz w kwiet
niu to derbowe spotkanie w Międzyrzeczu ze Zjednoczo
nymi Przytoczna. Już z tego pobieżnego kalendarza wi
dać, że początek rundy wiosennej nie będzie łatwy dla 
naszych piłkarzy , ale chcąc odgrywać znaczącą rolę w 
piłkarstwie gorzowskim trzeba zwyciężać trudnych ry
wali. Sami zawodnicy są bojowo nastawieni i w większo 

ści optymistami. Nie jest to optymizm "hura" tylko spo
rtowe analizowanie własnych umiejętności i możliwości. 

Tym optymistycznym akcentem kończę te kilka słów 
w oczekiwaniu na rozpoczęcie rundy wiosennej. 

J. Wiśniewsk i 

PS. Zarząd klubu zwraca się z gorącą prośbą do za
kładów pracy państwowych , prywatnych jak również in
dywidualnych sympatyków p i łki nożnej o wsparcie finan
sowe naszego klubu, za co z góry serdecznie po sporto
wemu - dz i ękujemy . 



PRZEDSIĘBIORSTWO USŁUG TECHNICZNYCH 
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VIE5 MANN 

66-300 Międzyrzecz Wielkopolski 
ul. Reymonta 5, 

te!. (0-9541) 27-29, 
tel./fax (0-9541) 18 83 wew.27 

AUTORYZOWANA DYSTRYBUCJA ORAZ MONTAŻ 
KOTŁÓW OLEJOWYCH l (;AZOWYCH: 

"VIESSMANN", "WOLF KLIMATECHNIK", "FAKOT" 
5- LETNIA GWARANCJA. 

CAŁODOBOWY SERWIS GWARANCYJNY l POGWARANCYJNY. 
PROJEKTOWANIE- SPRZEDAŻ- WYKONAWSTWO 

* komputery ADAX, 
SCAN i inne 

* materiały eksploatacyjne 
-dyskietki VERBATIM DL 

KOLOR 3,5 .. + PUDEŁKO 
za 1 Oszt. 29,00 zł!!! 

- papier komputerowy 
-taśmy do drukarek 

- tonery do drukarek 

* kursy komputerow 
* przepisywanie prac 
dyplomowych, tekstów 

* projektowanie reklam 
* budowa sieci kom p. 
* oprogramowanie 
* kasy fiskalne 
* servis - konserwacja 

laserowych i ksero 

ZAPRASZAMY OD PONIEDZIAŁKU DO PIĄTKU 
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